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Maikuu
numbris

TULE MEILE  
ÕPETAJAKS, lk 3

HOOLDEREFORMIST 
PÕHJA-PÄRNUMAAL, 
lk 4

MAIMA MASINA- 
PÄEV TÄHISTAS  
10. JUUBELIT, lk 5

VÄNDRA KIRIKU  
ORELIST, lk 6

KUUPERSOON: 
SÜNNIPÄEVALAPS 
AIVAR MÄE, lk 8-11

P-JAAGUPI NOORTE 
TEGEMISTEST, lk 12

SPORDIST  
VÄNDRAS, TOOTSIS 
JA PÄRNU-JAAGUPIS, 
lk 14-15

SÜNDMUSEID 
PÄRNJÕE  
KOOLIST, lk 16

VALLA MUST 
KROONIKA, lk 17

KAH  
FESTIVALIST, lk 19

EVA SOOSAAR
avalike suhete spetsialist

18. mail võõrustasime  
Põhja-Pärnumaal auväärseid 
külalisi – Eestis akrediteeritud 
suursaadikuid. 

Päeva alustasime Vändra raa- 
matukogus, kus saadikuid tervitas 
vallavanem Aivar Mäe. Andsime 
lühikese ülevaate valla tegemis-
test, millele järgnes Vändra kusnti- 
galerii külastus. Kuraator Maris 

Eestis akrediteeritud suursaadikud 
külastasid Põhja-Pärnumaa valda

Roost t ut v ustas het kel ü leva l  
olevat näitust, mis annab väga hea 
ülevaate Eesti kuldajastu kunsti- 
kest, eesotsas Eduart Wiiraldi loo-
minguga.

„Me oleme viimasel ajal popu- 
laarsed. Mul on väga hea meel, et 
välisministeerium valis välja just 
meid. See oli väga hea võimalus  
tutvustada valla tegemisi enam kui 
40 riigi esindajatele,“ rääkis valla- 
vanem A ivar Mäe. Lisaks põhi- 
andmete tutv ustamisele rääk is  

vallajuht tulevasestest üürimaja- 
dest ja soodsast energiast, ette- 
võtjatest ja olulistest tegemistest  
kultuurivallas.

„Kultuuripommi“ raames liiguti 
 edasi Lüdigi saali, kus saadikud  
nautisid klassikalise kitarri kont- 
serti Eesti Muusika- ja Teatri- 
akadeemia tudengi Cassandra  
Herne esituses. Ennelõunat külas-
t at i  koha l i k k u v a ibav abr i k ut  
Valley OÜ-d, kus ettevõtte juht  
Aadu Juhkental tutvustas käsitöö- 

vaipade tootmise protsessi. Saadi- 
kutel oli võimalus kõndida läbi  
tootmise ja näha, kuidas valmivad 
maailmatasemel käsitöövaibad. 

Lõunal võttis vastu külalisi taas 
Vändra Gümnaasium ja koolijuht 
Marget Priv its tut v ustas enne  
lõunalauda istumist kooli tegemisi. 

Edasi suunduti juba Tori valda  
ja õht u lõppes pidu l i ku õht u- 
söögiga Jaanihanso Siidrivabrikus, 
Kaelasel.
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!!! Majandusvaldkonna 
abivallavanem, 
Marko Šorin kontaktid:
Põhja-Pärnumaa Vallavalitsus
tel 5647 6950
marko.sorin@pparnumaa.ee

Uus  
kontakt

Maikuu istungi eelselt oli kõigil volikogu liikmetel võimalus 
osaleda Pärnu-Jaagupi põhikooli aulas äsja renoveerimiselt 
saabunud ESTONIA klaveri avakontserdil.  
Volikogu tänab ka Pärnu- Jaagupi põhikooli koolisöökla 
kollektiivi maitsva koolilõuna pakkumise eest. 

Põhja-Pärnumaa Vallavolikogu II koosseisu kahekümne 
kolmas istung toimus 17.05.2023. a Pärnu-Jaagupi 
Halduskeskuse volikogu saalis.

•      Anti arvamus Kaisma uuringuruumi geoloogilise  
        uuringu loa taotluse kohta. 

Uuringuloa andmine ei anna garantiid, et hilisemalt 
väljastatakse kaevandamisluba. Uuringu läbiviijal tuleb 
teavitada vallavalitsust kinnisasjal välitööde läbiviimisest 
vähemalt 5 kalendripäeva ette.

•      Muudeti Põhja-Pärnumaa Vallavolikogu 28.03.2018  
        määruse nr 14 „Sotsiaalhoolekandelise abi andmise  
        korda“. 

Alates 01.07.2023 jõustub hooldereform, mille käigus 
muudetakse seni kehtivat rahastust väljaspool kodu 
osutatavale üldhooldusteenusele ning alates juulist  
tasub omavalitsus inimese eest hoolduskulud kehtestatud 
piirmäära ulatuses või piirmäära puudumisel tegelike 
hoolduskulude ulatuses ning inimene ise tasub  
majutuse ja toitlustusega seotud kulud.

•      Seirearuanne. Võeti teadmiseks informatsioon  
        Põhja-Pärnumaa valla 2023. aasta eelarve täitmisest  
        seisuga 31.03.2023. a.

•      Valiti revisjonikomisjoni esimeheks Helle Laantee ja  
        aseesimeheks Urmet Kalden.

•      Lõpetati Põhja-Pärnumaa valla 2023. a lisaeelarve  
        I lugemine. Parandusettepanekute tegemise aeg on  
        kuni 28.05.2023. a kella 00.00-ni.

•      Muudeti Põhja-Pärnumaa Vallavolikogu 19.02.2020  
        määrusega nr 7 vastu võetud “Põhja-Pärnumaa  
        valla põhimäärust”. Põhimäärusest võeti välja 4 jagu  
        „Arupärimised“ ja viidi sisse volikogu töökorda.

•      Kinnitati Põhja-Pärnumaa Vallavolikogu töökord.

•      Arupärimistele vastasid volikogu esimees  
        Ülle Vapper ja valitsuse liige Toomas Sonts.

•      Ülevaate vallavalitsuse tegemistest andis  
        vallavanem Aivar Mäe.

 
 

Ülle Vapper, volikogu esimees
ylle.vapper@pparnumaa.ee

Volikogu istung on järelvaadatav: 

https://youtu.be/rAMCKKPcUGg

Kokkuvõte  
maikuu volikogu istungist

REET OLEV
vallaarhitekt

Põhja-Pärnumaa vallavalitsus  
teatab, et 02. 05.2023 korraldusega  
nr 124 algatati Pikk tn 13 ja 15  
k innistute detailplaneeringu 
koostamine ja jäeti algatamata kesk- 
konnamõjude strateegiline hinda-
mine (KSH). Planeeritav ala asub 
Pärnu-Jaagupi alevis ja koosneb Pikk 
tn 13 kinnistust (62701:002:0049, 
10 0 %  e l a mu m a a ,  s u u r u s e g a 
4434 m²) ja Pikk tn 15 kinnistust 
(62701:002:0048, 100% elamumaa, 
suurusega 6969m²). Detailplanee-
ringu koostamise eesmärgiks on  
k innistutele üksikelamute raja- 

TEATED
mine koos kõrvalhoonetega. Nime-
tatud korraldusega jäeti algatamata 
keskkonnamõjude strateegiline 
hindamine kuna detailplaneeringu 
elluviimisel ei ole ette näha planee-
ringuga kaasnevaid negatiivseid 
keskkonnamõjusid ega kahjulikke 
tagajärgi, mis seaksid ohtu inimeste 
tervise, vara, heaolu või kultuuri- 
pärandi. Uuringute vajadus teada-
olevalt puudub. Detailplaneering  
on üldplaneeringukohane. Planee-
ringu korraldaja ja kehtestaja on  
Põhja-Pärnumaa vallavalitsus. 

Põhja-Pärnumaa vallavalitsuse 
02.05.2023 korraldusega nr 126  
kehtestati Piimajõe ja Jüri kin-
nistute detailplaneering. Detail- 
planeeringu koostamise eesmär- 
giks on rajada biogaasi tootmise 
ja puhastamise jaam ning tankla. 
Detailplaneering planeeringualaga 

41,09 ha Langerma külas koostatakse 
kehtiva üldplaneeringu kohasena. 
Planeeritavate kinnistute katastri-
üksuse sihtotstarve on tootmismaa 
ja maatulundusmaa. 

Planeeringuga on kavandatud  
Piimajõe katastriüksus jagada toot-
mismaa sihtotstarbelisteks krun-
tideks. 

Krundile nr 1 on määratud ehi- 
tusõigus biogaasi tootmise kompleksi  
ehitamiseks. 

Krundile nr 2 ja 4 on määra-
tud ehitusõigus farmikompleksi 
biogaasijaama toimimist toetavate  
ehitiste püstitamiseks (näit silo- 
hoidlad, separeerimisüksus jm). 

Krunt nr 3 on planeeritud eraldi- 
seisva puurkaevu krundina. 

Krundile nr 5 on planeeritud 
tankla rajamine.

Planeeringualal on määratud 
kohustuslik säilitatav kõrghaljastus. 
Parkimine on lubatud omal krundil.
Planeeringualale ei ole kavandatud 
tegevust, mis liigitub suurõnnetuse 
ohuga või ohtliku ettevõtte alla.

Mõlema planeeringu otsustega 
saab tutvuda Põhja-Pärnumaa 
valla veebilehel rubriigi “Ehitus ja 
planeerimine” alateemas “Detail-
planeeringud”. 

Põhja-Pärnumaa vallavalitsus 
teavitab vastavalt PlanS §135 lg 1 
ja 7 alusel, et 02.05.2023 korral-
dusega nr 125 on vastu võetud  
Vihtra tee 3a, 3b, 3c , 3d ja 5a 
kinnistute detailplaneering ja  
suunatud avalikule väljapanekule 
alates 05.06.2023 kuni 19.06.2023 
arvamuse avaldamiseks.

Detailplaneeringu koostamise 
eesmärgiks on uute k innistute  
määramine liitmise teel, nende 
hoonestusalade ja juurdepääsude 
määra m ine n ing eh it usõig use  
seadmine kinnistutele koos tehno-
võrkude lahendusega. Detailplanee-
ringu ala pindala on ca 19 000 m²  
ja PlanID 100532. 

Detailplaneering koostatakse  
kehtiva Vändra alevi üldplaneeringu 
kohasena, kus kinnistute juhtots-
tarve on tootmisobjektide ja ladude 
maa-ala, mille baasil saab arendada 
keskkonnaohutut ilma sanitaar- 
k a it se vöönd it a  toot m i s t  (I V  
Üldplaneering, 3. Tootmistsoon). 

Planeeringu korraldaja ja kehtes-
taja on Põhja-Pärnumaa vallavalitsus.

Avalik väljapanek toimub ja pla-
neeringu dokumentidega on või-
malik tutvuda alates 05.06.2023 
Põhja-Pärnumaa  valla veebilehel:

Prinditud dokumentidega on  
võimalik tutvuda Vändra haldus- 
keskuses Pärnu-Paide mnt 2,  
Vändra alev.

Kirjalikke arvamusi saab esi-
tada avaliku väljapaneku jooksul:  
Põhja-Pärnumaa Val laval itsus,  
Pärnu-Paide mnt 2, Vändra alev 
87701 või vald@pparnumaa.ee

Avalikule väljapanekule järgnev 
avalik arutelu toimub 20.06.2023 
kell 17 Vändra  halduskeskuses  
ettepanekute olemasolul. 

Maikuu aulgusest alustas  
Põhja-Pärnumaa vallas tööd 
uus majandusvaldkonna 
abivallavanem Marko Šorin. 

• Olen Marko Šorin ja alus- 
tasin 8. mail tööd Põhja-Pärnumaa 
valla majandusvaldkonna abival-
lavanemana. Tulen naabervallast 
Torist, täpsemalt Sindi linnast, kus 
olen elanud kogu oma senise elu. 

Omavalitsuste ja nende juhti- 
misega olen kok ku puutunud  
alates 1996. a. Olin 22-aastane,  
kui mind val it i esmakordselt  
kohalik ku volikok ku. Hiljem  
olen töötanud nii abilinnapea 
kui linnapeana ja olnud saadik  
Riigikogus. Elu on nende aasta-
tega palju arenenud ja ühiskond  
on palju muutunud. Ootused  
linna- või vallavalitsuste tegevu- 
sele on kasvanud. Kunagi vaid  
unistusena tundunu on saanud 
reaalsuseks ja mitmed ületama-
tuks peetud raskused on unus- 
tatud. Elu Eestis on minu arvates 
läinud paremaks.

Lisaks tööle avalikus sektoris, 
olen ma isa, abikaasa ja kogu- 

konnaliige. Olen abielus Vändra 
vallast võetud naisega. Meil on 
kaks poega. Isana olen rahul, 
et neist on sirgunud kaks tubli  
noort meest, kes on samasugused 
rahulikud ja ellu tõsiselt suhtuvad 
isiksused, nagu ma ise. 

Kogukonna tegevusse panus- 
tan ennekõike ajaloo kogumise, 
talletamise ja tutvustamisega.  
Ajaloo tundmist pean oluliseks, 
sest kui laenata Endel Lippmaa 
sõnu, siis tuleviku kindlustamine 
käib mineviku kaudu. 

N ü ü d  p ü ü a n  a n d a  e n d a  
panuse Põhja-Pärnumaa valda. 
Kinnitan, et minu poole võib alati 
pöörduda kas mure või rõõmuga. 
Pean kogukonnast tulnud arvamusi  
oma töös väga oluliseks.

SAAME TUTTAVAKS

Ületöötamisele „Ei!“ 
LUGEJAKIRJAD

HENN LAHESAARE
Pärnu-Jaagupist

Viimasel ajal on esile ker- 
kinud probleemid ületööta- 
misest ja selle kahjulikkusest 
tervisele. Seda küsimust on 
käsitletud nii ajakirjanduses, 
televisoonis kui ka raadios. 

Eesmärk selleks on üks: 
mitte rakendada ületunni tööd. 
Tervis ja elu tuleb hoida tervena! 
Seega üle töötamine tuleb jätta  
kõrvale ja pühenduda aru- 
kale tööde teostamisele. Jõudu  
meile kõigile selles osas, et  
elades nor maa lse tööl ise  
elu, võidame kõik.

Tänuavaldus ja üleskutse
OLGA KÄNGSEP
Vändrast

Aprillikuu vallalehest sain 
vapustuse juba siis, kui ostes 
selle kätte võtsin – 26 lehe-
külge ning lehte lugedes vai-
mustusin üha enam. Erineva-
tel teemadel ulatuslikke, kogu 
valda puudutavate artiklite 
puhul ei piisanud ühekord-
sest lugemisest. Need andsid 
põhjust korduvaks ülelehit-
semiseks.

Lehe kokkuseadmine on 
keeruline ja aeganõudev töö. 
Meie Valla Teataja toimetaja 
Arma Koidu on number numb-
rilt lehe sisukust ja mahukust 
suurendanud. Tänu ja kiitus 
talle selle eest! Jõudu, kor-
daminekuid, tervist! Edukat 
kirjutajate kaasamist!

Meeldiv oli lugeda ka valla 
piirkondade elanikest auto-
reid. Piret Valk ja Luule 
Põder andsid ilusa ülevaate 

Lüdigi kontserdisaali esimese 
hooaja kahest viimasest kont-
serdist. Sügishooaeg on välja 
kuulutatud (15. sept – 8. dets) 
ja piletid juba müüdud. Kuid 
pole hullu – kes väga soovib 
mõnele kontserdi le tul la,  
tulge ikka. Küll meie kultuu-
rimaja tublid töötajad Martin, 
Ats, Marika teile koha leiavad. 
Seni on nende poolt kõik kor-
raldatud. Kontserdikülastajad 
on kiitnud soodsat parkimis-
võimalust ja puhvetite küllust.

Head Põhja-Pärnumaa 
valla kaaselanikud, kirju- 
tage valla lehes oma piirkonna 
sündmustest ja muredest,  
kuidas on mõnes valdkonnas 
edu saavutatud, jagage häid 
ideid jne. Meie ühendvald  
on suur ja kindla ühtekuu-
luvuse tekkimiseks on vaja  
üksteisest rohkem teada, et 
koos probleemidele lahendust 
leida. Saagem tõesti tugevaks 
kogukonnaks!
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Tähelepanu!!!!
Vallasisene transport  

Pärnu-Jaagupist Vändrasse
Alates 2023. a märtsist on valla elanike soovil  
võimalik kasutada tasua transporti sõiduks  
Pärnu-Jaagupist Vändrasse ja tagasi. Transporti 
saab kasutada üks kord kuus iga kuu teisel  
neljapäeval eelnevalt broneeritud sõitude  
alusel. Juunikuu sõit toimub 8. juunil.

Transporti teostatakse 8+1 kohalise väikebussiga. 
Bussiring toimub marsruudil: 

Tootsi – Pärnu-Jaagupi– Kergu – Vändra.  
Buss stardib Tootsist kell 12.15,  

Pärnu-Jaagupist kell 12.45,  
Kergust kell 13.10 ning  

Vändrasse jõuab buss orienteeruvalt kell 13.35.  
Vändrast hakkab buss tagasi sõitma kell 16.00. 

Kuna kohtade arv bussis on piiratud, toimub 
transpordi kasutamine eelregistreerimisega.  
Sõidule tuleb registreerida hiljemalt 6. juuniks 
2023. Registreerida saab helistades tel 5919 5833  
või kirjutades julia.erm@pparnumaa.ee

MERIT EIER
füüsika ja  
keemia õpetaja  
Vändra Gümnaasiumis

Olen õpetaja Merit ja 
kirjutan oma loo, miks 
ma olen õpetaja ja seda 
just Põhja-Pärnumaal. 

Ma tahan olla õnnelik 
ja olen seda siis, kui minu 
ümber on õnnelikud inime-
sed. Õnnelikuks teeb ini- 
mesi see, kui neil on elus  
valikuid. Haridusel on üks 
oluline osa valikuvõima- 
luste suurendamisel. Just  
sellepärast ma olengi õpetaja 
ja olen selle üle uhke!

Mõte keemiaõpetajaks 
õppida tuli minuga sama 
vanalt onupojalt Raunolt, 

kes kirjutas abituriendina 
arvamusartikli sellest, miks 
või k s õpetaja k s õppida .  
Mina olen täna õpetaja, aga 
onupoeg hoopis insener. 
Minu keemiaõpetaja Tiina 
Tõnismann julgustas mind 
samuti õpetajaks õppima 
minema ja tema mantl i- 
pärijaks hakkama. 

Gümnaasiumit lõpetades 
astusin ainult Tartu Ülikooli 
haridusteaduskonda, kuna 
mõte õpetajaks saamisest 
tundus õige. Siiani ei ole ma 
oma otsust kahetsenud. Olen 
Vändra Gümnaasiumis tööta-
nud loodusõpetuse, keemia 
ja füüsika õpetajana kokku 
umbes 10-aastat ning selle  
aja sisse jääb ka kaks lapse-
hoolduspuhkuse perioodi. 

Õpetajana olen ise elu- 

kestev õppija. Olen selles 
ametis õppinud ennast pare-
mini tundma ja hoidma,  
olen k i nd last i kordades  
parem suhtleja ja õpin iga  
päev oma õpilastega koos 
midagi uut. Töö käigus õpin 
digivahendite kasutamist, 
õppi m isosk usi , pa remat 
enesevä ljendust , maine- 
kujundust. Lisaks õpilaste 
arengule kaasa elamisele ja 
heade suhete loomisele teeb 
südame soojaks see, kui õpi-
lased mind usaldama hak-
kavad. Toetavate kolleegide 
seast olen leidnud sõbrad 
kogu eluks, mis on väga suur 
väärtus. Õpetajatöö pakub 
muidugi ka väljakutseid ja 
igav ei hakka mitte kunagi. 
Iga on päev uus ja vahel küll 
ka nagu märulifilmis, aga  

see käib õpetajatöö juurde.
Mulle meeldib mõte, et 

ka maal elades on võimalik 
saada kvaliteetne ja kaas-
aegne haridus ning sel le  
eest ma ka seisan. Seetõttu  
on mul veel tööalaselt mit-
meid olulisi rolle nii koolis  
kui ka väljaspool kooli: olen 
KiVa ja LKK meeskondades, 
Ernst Sokolowsky nimelise 
MTÜ juhatuse liige, Põhja- 
Pärnumaa vallavolikogu liige 
ning haridus- ja noorsoo- 
töökomisjoni esimees. 

Maal elada ja õpetada 
meeldib mulle veel ka see-
tõttu, et ma saan ise oma 
aktiivsuse ja panustamisega  
luua uusi võimalusi nii endale  
õpetajana, õpilastele kui ka 
kogukonnale laiemalt. Põhja- 
Pärnumaa vald on kiiresti 

Põhja-Pärnumaa 
Vallavalitus

Nii vald, kui koolid on  
läbinud mitmeid uuen- 
duskuure ja ootavad 
pikisilmi õpetajaid. 
Lisaks tavapärastele 
hüvedele saab kuni 
35-aastane õpetaja 
vallalt aasta aega ka 
rahalist toetust.

Õpetajaid otsivad Vändra 
Gümnaasium, Pärnu-Jaagupi 
Põhikool, Tootsi Lasteaed-Põ-
hikool, Juurikaru Põhikool ja 
Kergu Lasteaed-Algkool.

“Põhja-Pärnumaa on väga 
lahe koht, kus töötada ja  
elada. Meil on värske õhk, 
imekaunis loodus ja kõige 
vahvamad noored. Meie 
koolid on kõik uuendatud 
ning meeskonnad on äge- 
dad. Oleme uuendusmeelne 
va ld!” üt les va l lava nem  
Aivar Mäe.

Kandideerima ootame kõi-
kide ainete õpetajaid. Lisaks 
otsime logopeede, sotsiaal-
pedagooge ja psühholooge. 
Tulevastel õpetajatel on  
soovi korral võimalus saada 

endale tä itsa oma k lass.  
Õpetaja saab ise valida, kas 
eel istab suu remat kool i 
ja k lassi, näiteks Vändra  
Gümnaasiumit, või pigem 
väi k semat kool i, kus on 
võimalik iga õpilasega indi- 
viduaalselt tegeleda, näiteks 
Tootsi Põhikoolis. See kool 
on hetkel renoveerimisel ja 
on sügiseks läbinud põhja- 
liku uuenduskuuri.

Kõi k kool id er i nevad 
veidi oma lähenemise poo-
lest. Vändra gümnaasiumis 
keskendutakse loodusele ja 
loodusteadustele. Gümnaa-
siumis asub suur loodustea-
duste labor, kus viiakse läbi 
praktilisi tunde ja erinevaid 
katseid. Loodusega saab  
lähemalt tutv ust teha ka  
gümnaasiumi ilusas kooli- 
aias. Nii on igaühel võimalus 
aiatöös kätt proovida.

Koolides keskendutakse 
väga huv itegev u stele ja  
-ringidele, kuhu on tulevastel 
õpetajatel võimalik panus-
tada. Pärnu-Jaagupi põhi- 
koolist leiab näiteks roboo-
tika, keraamika, tüdrukute 
tehnoloogiaringi ja palju 

Jah, õpetajaks, näiteks Põhja-Pärnumaale!

muud. Tootsi koolis kor-
raldatakse lisaks huviringi-
dele ka mälumängu. Juuri-
karu põhikoolis leiab lisaks  
multimeedia- ja näiterin-
gile valikust ka näiteks orfi-
pilliringi. Kergu algkoolis  
saavad 1.-3. k lassi lapsed  
tegeleda joogaga. Pärnjõe 
koolis on aga esmaabi huvi-
ring.

Õpetaja võib luua ka päris 
uue huviringi - sellisel juhul 
saab huv ir ing val la lt või  
koolilt rahalist toetust.

Põhja-Pä r nu maa va ld 
toetab uusi õpetajaid ja spet-
sialiste ka rahaliselt. Nimelt 
saavad kõik kuni 35-aasta- 
sed uued õpetajad ja tugis-
petsialistid valda tööle tulles 
aasta aega 300 eurot kuus 
lisaks oma tavalisele pal-
gale. Kõik tugispetsialistid  
saavad järgmisel õppeaastal 
5% kõrgemat töötasu, olene-
mata vanusest.

P õ h j a - P ä r n u m a a  o n 
ka peredele suurepärane  
elamiskoht. Peagi kerkivad 
Vändras, Tootsis ja Pärnu- 
Jaagupis uued üürimajad. 
Ideaalne võimalus elada 

täiesti uues majas ilma end 
püsivalt sidumata. Samuti  
on Vändrasse ja P-Jaagupisse  
hetkel projekteerimisel laste- 
aedade juurdeehitused.

Vallas jõuab igale poole 
maksimaalselt 30 minutiga 
– lühike teekond kodust  
tööle ja tagasi. Iseäranis 
mugavaks teeb teekonna 
va l lasisene bussi l i i k lus, 
mis on täiesti tasuta. Lisaks  
saab edukalt liikuda rattaga 
või jala, kuna terves vallas  
on suurepärased kergliiklus-
teed.

Peame väga oluliseks vaba 
aja sisustamist kultuuri ja 
spordiga. Eriti liikumisaasta 
raames soovime teha spordi 
inimestele kättesaadava- 
maks. Meil on olemas suur 
ujula, mitmed spordikesku-
sed, jõusaalid ja saunad.

Lisaks spordile on võima-

arenev uuendusmeelne vald. 
Võimalusi on palju, nendest 
tuleb kinni haarata. Näiteks 
olen Rakett69 õpihuvilaag- 
r ite juhendaja ning meie  
kool ide õpi lased saavad  
lahendada ülesandeid nii  
nagu Rakett69 telesaates. 
Innovesse projekti kirjuta-
mise tulemusena on meil 
gümnaasiumis uhke õppe- 
labor, kus õpilastega katseid 
teha. Läbisin sel õppeaastal 
programmi „Õpetaja – hari-
duse kõneisik“ ning oskan 
end muuhulgas õpetajana 
nüüd rohkem väärtustada. 
Tänu erinevate projektide 
kirjutamisele on meil koolis 
VR-seadmed, mille abil loo-
dusainete õpetamist veelgi 
huvitavamaks muuta. Päris 
muljetavaldav, aga see kõik 

on meie endi kätes ja igaüks 
saab ol la osa muutustest  
Põhja-Pärnumaal.

Õpetaja on juht ja eeskuju. 
Põhja-Pärnumaa vallas on 
mitmeid koole, kuhu tublid  
ja tragid õpilased ootavad  
häid ja aktiivseid õpetajaid 
ning mina särasilmseid kol-
leege: Vändra Gümnaasium, 
Pärnu-Jaag upi Põhikool, 
Pärnjõe Kool, Juurikar u 
Põhikool, Tootsi Lasteaed- 
Põhikool ja Kergu Lasteaed- 
Algkool. Õpetaja on super-
kangelane. Tule ja ole Sina 
ka kellegi superkangelane 
Põhja-Pärnumaal!

Minu tegemistel õpeta-
jana saab silma peal hoida ka 
sotsiaalmeedias: Instagra-
mis kasutaja: opetajamerit ja 
FB-s: Õpetaja Meriti.

Põhja-Pärnumaa otsib vallakoolidesse 
uusi õpetajaid ja spetsialiste

” Ole ja saa osa 
uuendustest  

Põhja-Pärnumaal –  
tule õpetajaks!

Põhja-Pärnumaa vald

lik tegeleda paljude muude 
huvitegevustega. Üle valla 
on erinevaid rahvamaju ja  
kultuurikeskusi. Valida on 
mitme koori või rahvatant-
surühma vahel, saab käia 

ratsutamas, l i ituda laua- 
ten n i sek lubiga ja  pa l ju  
muud. Lisandunud on kaks 
uut kohta – Vändra kunsti- 
galerii ja Lüdigi saal. Juba 
sügisel on kunstigaleriis üle-
val KUMU näitus ja Lüdigi 
saalis avatakse uus sügis- 
hooaeg Johan Randvere kla-
verikontserdiga. 
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” Tootsi hooldekodu juhatajana saan uhkust 
tunda oma töötajate üle ja kiita teid pilvedest 

kõrgemale – suur-suur aitäh selle  
olulise panuse eest! 

Pille Jaasi

Hooldereformi tegevused Põhja-Pärnumaal
ANNELI KALJUR
sotsiaalosakonna juhataja

A lates 1. juul ist 2023 jõus-
tub hooldereform, millega muu- 
t ub vä lja spool kodu osutatav 
ü ld ho old u s t e e nu s  i n i me s e le 
taskukohasema k s eh k koha l ik 
omavalitsus tasub inimese eest hool-
duskulud kehtestatud piirmäära ula- 
tuses ning inimene ise tasub majutuse 
ja toitlustusega seotud kulud.

16. mail 2023 kehtestas Põhja- 
Pärnumaa Vallavalitsus hooldus- 
kulude piirmääraks oma valla ela- 
nikele 550 eurot kuus, mis jõus- 
tub alates 1. juulist 2023.

Põhja-Pärnumaal on mitmed  
väga head koostööpartnerid, kes 
osutavad üldhooldusteenust: MTÜ 
Halinga Turvakodu, SA Pärnu- 
Jaagupi Hoolduskodu ja SA Vändra 
Tervisekeskus. Lisaks osutavad  
üldhooldusteenust ka valla enda  
asutused: Tootsi Hooldekodu ja 
Vändra Alevi Hoolekandekeskus.

Väiksema sissetuleku hüvitise 
tasumisel arvestatakse sissetuleku-
tena riiklikku pensionit, kogumis-
pensionit, töövõimetoetust ja sot- 
siaalmaksuga maksustatud tulu.

• Teenusel viibivate inimestega 
ning nende lähedastega kontak- 
teeruvad vallavalitsuse sotsiaal-
tööspetsial istid mais ja juunis.  
Eesmärk on välja selgitada inimese 
soov hoolduskulude rahastamisest 
osa saada, hinnata inimese hool-
dusvajadus ja teha üldhooldus- 
teenuse ra hastamisek s vaja l i k  
otsus. Loodame hiljemalt jaani- 
päevaks kõikide teenusel viibivate 
isikutega ühendust saada ja vajalikud 
otsused vormistada.  

• Inimestele jääb ka peale hool-
dereformi võimalus pöörduda otse 
hooldekodu poole teenuse saamiseks 
(ilma kohaliku omavalitsuse poolse 
hindamiseta) ja sellisel juhul tasub 
inimene ise kogu teenuse eest.

• Need inimesed, kes täna veel 
üldhooldusteenusel ei ole, kuid  
vajavad seda peale 01.07.2023,  
võtavad ühendust oma piirkonna 
sotsiaaltööspetsialistiga (või teevad 
seda lähedased), kes hindab inimese  
hooldusvajaduse ja teeb teenuse 
rahastamiseks vajaliku otsuse.

Täpsem info hooldereformi 
osas on kättesaadav sotsiaalminis- 
teeriumi veebilehel: 

www.sm.ee/hooldereform

!!!
Kersti Tilk, 
Vändra piirkonna 
pensioniealised
tel 5340 4411 
kersti.tilk@pparnumaa.ee

Krista Lindmäe,
Tootsi ja Pärnu-Jaagupi 
piirkonna pensioniealised
tel 5376 1671
krista.lindmae@
pparnumaa.ee

Üldhooldus- 
teenusega tegelevad 

sotsiaaltööspetsia-
listid vallas:

Lisainfo

Joonisel teenuse  
rahastamise mudel alates  
01.07.2023  
(allikas: Sotsiaalkindlustusamet)

PILLE JAASI 
Tootsi Hooldekodu juhataja

Tootsi Hooldekodul täitub 
järgmisel aasta 21. aprillil 
kümme aastat tegutsemise 
alustamisest. 

Meil on kokku 34 teenuskohta 
ning 17 töötajat. Pakume üldhool- 
dusteenust peamiselt dement- 
sussündroomiga inimestele. Tootsi 
hooledkodul on suur aed, kus inime-
sed saavad õues viibida, ilma et nad 
kuidagi ohtu satuksid. 

Meil on ka mitmed edulood ini-
mestest, kes meie majas teenusel  
olles on kosunud ja läinud koju  
tagasi ning saanud seal kõrvalise 
abiga kenasti hakkama. 

Selle aasta alguses täitus üks  
meie unistustest. Nimelt saime heade 
ehitusmeeste abiga ümber ehitada  
4-kohalised toad. Nüüd on hoode- 
kodul kõik toad 2-kohalised ja saame  

oma elanikele rohkem privaatsust 
pakkuda! Unistusi on veelgi, aga iga 
asi omal ajal.

Tootsi hooldekodu eeliseks on 
oma pesumaja olemasolu ja vas-
tav hinnakiri on kehtestatud. Seal  
pestakse ka lasteaia pesu ja ka 
valla elanikud saavad oma pesu  
meile pesemiseks tuua.

Uhkustame ka oma köögiga.  
Peale meie maja elanike saavad 
maitsva söögi kooli- ja lasteaia- 
lapsed. Alevis elavatele eakatele,  
kes on selleks sotsiaaltöötaja juures 
soovi avaldanud, on samuti sooja 
toidu ostmise võimalus olemas.  
Suvel toitlustame ka õpilasmalevat 
ja soovi korral saame toitlustada  
ka muid üritusi. Valmidus meie  
poolt on olemas!

Hooldekodus töötamine on  
vaimselt ja füüsiliselt raske, kuid 
pa k ub k a rõõmu ja põnev ust .  
Sarnaseid päevi ei ole ja igav ei hakka 
kunagi.

Tootsi Hooldekodu  
tutvustus

Vändra Alevi Hoolekande-
keskuse tutvustus

Alumisel pildil Tootsi Hooldekodu ja ülemisel pildil Vändra hooldekodu

SILJE LANG
Vändra Alevi 
Hoolekandekeskuse juhataja

1. jaanuaril 1999. a loodi 
Vändrasse Tuule tänavale 
Vändra Alevi Vanurite ja  
Puuetega Isikute 
Hoolekandekeskus, kus 
tegeleti ööpäevaringse 
hoolduse-, koduhooldusega ja 
abivahendite laenutamisega. 

21.02 .2002 . a nimetati asu-
tus Vändra A levi Hoolekande- 
keskuseks, kus osutati ööpäeva- 
ringset üldhooldusteenust 34-le  
kliendile. 

2009. aasta oktoobrist alates paik-
neb hooldekodu  Vändra Tervise-
hoiukeskuses, kus teenuskohti on 
50-le kliendile. 

Hooldekodu on ehitatud spet-
siaalselt eakate- ja erinevate ter-
viseprobleemidega inimeste vaja-
dusi silmas pidades. Kõikjal saab  
ringi liikuda ratastooli ja liikumise 

abivahendiga. Majas asuvad pere-
arstid, apteek, kohvik ja SA Vändra 
Tervisekeskus (üldhooldus ja õen-
dusabi). Siin on võimalik kasutada 
er inevaid f üsioteraapia teenu- 
seid (massaaž, elektriravi, bassein, 
soolakamber). 

Meie persona l  koosneb 19  
inimesest, kellele on loodud kaas-
aegsed tööt ing i mused. A lates  
2021. a osutame meditsiiniõe teenust 
hooldekodus. Hoolekandekeskuse  
klientide päevi aitavad sisustada  
tegevusjuhendajad, kes viivad läbi 
võimlemist ja huvitegevusi. Tähis-
tame tähtpäevi ja kutsume külalis- 
esinejaid. Video vahendusel saame 
osa Lüdigi saali kontsertidest.

Oleme rõõmsad sel lel aastal  
tehtavate tööde üle, mis saavad  
teoks läbi kahe projekti: „Vändra 
alevi Hoolekandekeskuse kohan- 
damine nak kushaiguste lev iku  
tõkestamiseks“ ja „Vändra Alevi  
Hoolekandekeskuse olemasoleva 
hoone energiatõhususe paran- 
damine“.



31. mai 2023 Põhja-Pärnumaa valla infoleht 5

TIIT TALTS
korraldusmeeskonna liige ja 
valla majandusspetsialist

Veidi rohkem kui kümme 
aastat tagasi oli Maima  
endise puutöökoja hoone  
üsna nukras seisus. Ja ega 
ümbruski kiita polnud. Elus 
on ikka nii, et kui asjad peavad 
juhtuma, siis nad hakkavadki 
juhtuma. Teinekord aitavad 
kaasa ka soodsad asjaolud. 
Nõnda ka Maimas, millel on 
juures oma lugu. 

Jaan Eelmaa, kes lagunevat hoonet 
esmalt pisut putitas ehitusmater-
jali hoidmiseks, leidis ühtäkki, et 
vana ja väärika ajalooga kohta tuleks  
veidi paremini kasutada. Hoone 
kõige tähtsam osa on katus. Kui see 
on korras, saab juba edasi toime-
tada. Pealegi oli asjal ka praktiline 
otstarve, sest vanatehnikahuvilisest 
Jaani kogutud masinad ja mehhanis-
mused vajasid ulualust. 

Muude toimetamiste kõrvalt oli 
ka hoone ümbrus veidi viisakamaks 
saanud ning kahju oli korrastatud 
platsi niisama jõude hoida. Nõnda 
si is mingil hetkel heietasimegi  

mõtteid Maima, masinate, maikuu 
ja ... mailaada ümber. Kuna midagi  
targemat pähe ei tulnud, kuulutasi-
megi välja, et 18. mail 2013. a saab 
toimuma Maima Mailaat. Mõte oli 
näituseks välja panna mõningad  
Pärnumaa Vanatehnika Klubi liik-
mete vanasõidukid, kutsuda osa-
lema kohalikud käsitöömeistrid  
ja just nimelt kohalikud aiasaa-
dustega kauplejad. Kultuuri l i-
seks vahepalaks sai kokku lepitud  
rahvatantsuansambliga ning appi 
tulid ka tuttavad pillimehed. Ja nad 
tulidki. Mõni naaberküla tehnika-
mees tuli niisama uudistama, aga 
võttis naljaviluks kaasa seni garaazi-
nurgas tolmu kogunud kastitäe  
traktori varuosi. Aga vot just sel-
lest kastist seda juppi oli järgmisel  
mehel just hädasti vaja oma trak-
tori külge keeramiseks. Küsiti, et 
kas järgmisel aastal ka teete, tuleks 
kohe kindlasti hapukurgi järgi ja  
ehk saab ka jälle vajamineva kirve- 
varregi. No ja eks me siis tegime.  
Juba veidi suuremalt. Kuna lihtsalt 
laat tundus kuidagi tavaline, siis  
avastasime, et Ma ima nimega  
riimub sobiliklult ka masinapäev, 
millest arenes Eesti esimene Lanz 
traktorite kokkusaamine. Ehk siis 

Maima Masinapäevad tähistasid 10. juubelit
muude kokkutulnud masinate hul-
gas pöörasime suuremat tähele- 
panu ühele konkreetsele traktori-
margile. Omaette tõmbenumbriks 
kujunes järelveetava adraga näidis-
künd. Järgmisel aastal olid tähe-
lepanu keskpunktis Fordson trak- 
torid ehk Eesti esimene Fordson  
traktorite kokkusaamine ja nii ribu- 
radapidi edasi. Eks ta selline põlve 
otsas tehtud ja maavillane asi ole, aga 
vähemalt kodune ja soe. 

Aegapidi oleme püüdnud eden-
dada ka juba ununema kippuvaid 
vana aja oskuseid. Nii sai ühel aas- 
tal tutvustatud maakivide lõhku- 
mist mitte lol l i jõu vaid targa  
nõuga. Jätkuna sai järgmisel aastal 
tutvustatud nende samade lõhutud 
kivide seina ladumise kunsti. Ja 
et kunst on kunsti teha, siis selles  
pole kahtlustki, sest kohalik alevi- 
teater on oma teatrietendustega  
just vajalikku vürtsi lisanud. Sel 
aastal juubeli puhul andsime väi-
kese ülevaate varasematel aastatel 
toimunust. Heameel oli jällegi näha 
oma esindusega ka Eesti Põllu- 
majandusmuuseumi sõpru, kes on 
südameasjaks võtnud koguda ja  
talletada isetehtud traktoreid. Eks 
näe, mis järgmisel aastal saab.

Ülemisel pildil asjaosalised jutuhoos, keskmisel pildil Eero Kotli oma Lanz  
Mops HM8-ga (1922-25) toimetamas, parempoolsel alumisel pildil 

traktorid Universaal ja vasakpoolsel alumisel pildil  Kaubaroller ET-1,5.  
Kõik pildid erakogust.
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EVA SOOSAAR
avalike suhete spetsialist

9. mail toimus rahvast täis 
kirkus kaunis orelikontsert.

Mihkel Lüdigi 143. sünniaasta-
päevaks renoveeriti Vändra kirku 
orel. Elu teises pooles elas tuntud 
helilooja, organist ja muusikaelu 
edendaja M. Lüdig Vändras ja  
mängis palju ka kiriku orelil. Nii sai 
Andres Uibo ettepanekul lisatud 
orelile Lüdigi nimeline silt.

Põhja-Pärnumaal on kaks orelit,  
üks Vändras ja teine P-Jaagupis.  
Kuigi suuruselt on orelid pea ühe- 
suurused, si is kõlal iselt täiesti  
erinevad. Vändra pilli on ehita-
nud Wilhelm Müllverstedt, saks-
lane, kes töötas põhiliselt Lõuna- 
Eesti kirikute juures. Siinsed meist- 
rid olid veidi konservatiivsemad 
ja sellest lähtuvalt kõlab Vändra 
orel klassitsistlikult, ehk isegi veidi  
hilisbarokselt. 

Pärnu-Jaagupi oreli on ehitanud 

Vändra kirku orel sai renoveeritud

 
Mis sest, et aeg see kiirelt lendab – 

ta kaasa ei vii midagi.
Need aarded, mis on Sinus endas, 

need Sinusse jäävad alati!
 

Nii palju õnne, kui elu suudab anda!
Vallavanem Aivar Mäe

 

Hea Ants Kivilo!
 

Hermann Walcker, kes töötas maa-
ilmakuulsa orelifirma E. F. Walc-
keri Riia filiaalis. Seetõttu on orel 
märksa moodsam ja ajastul üld- 
levinud romantilise kõlaga, nagu 
märkis orelite häälestaja ja restau-
raator Ago Tint.

Lõunase kontserti eel külastati 
üheskoos Lüdigi hauda, mis kiriku 
kõrval asub. Nimelt olla kunagi  
Mihkel Lüdig palunud, et ta mae-
taks võimalikult kiriku lähedale, 
et nautida sealt tulevaid oreliheli-
sid. Seetõttu asub organisti viimne  
puhkepaik väljaspool surnuaeda.

Esimeste soojade päikeskiirte  
saatel täitusid kirikupingid inimes-
tega. Kontserdi eel tänas koguduse 
õpetaja Ants Kivilo vallavanemat 
ja tervitas külalisi kriku poolt. Sõna 
said veel vallavanem Aivar Mäe, 
oreli renoveerija Ago Tint ja muusik  
Andres Uibo. 

Edasi liikus organist juba teisele 
korrusele ja võttis istet oreli taga. 
Kuulda sai nii Lüdigi kui ka maail-
makuulsate heliloojate loomingut.

Ülemisel pildil Vändra Martini kiriku renoveeritud orel. Keskmisel pildil kogunemine M. Lüdigi haual, 
kirikuõpetaja Ants Kivilo eestvedamisel. Alumisel pildil oreli restautaator Ago Tint sõnavõtt. Toimetuse pildid.
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Vändra kirikus kõlasid  
lummavad helid renoveeritud orelil
ELVE SAARMAA
EELK Vändra Martini Kogudus 

9.mail möödus 143 aastat 
Mihkel Lüdigi kui helilooja, 
organisti ja muusikaelu 
edendaja sünnist. Lüdig  
elas ja töötas Vändras alates  
1934.aastast kuni surmani.

Selle sündmuse puhul kogu-
nes Vändra rahvas teda austama ja  
mälestama vanale kalmistule ja  
kirikusse. Kirikus võtsid sõna val-
lavanem Aivar Mäe ja orelimeister 
Ago Tint ning Vändra juurtega  
professor Andres Uibo, kes hiljem 
andis vastrenoveeritud autentsel 
orelil kontserdi.

” Koguduse suur tänu ja  
lugupidamine kuulub vallavanem Aivar Mäele. 
Oli tema ju see, kes pani oma tugeva õla alla, 
leides viisi 134 aasta vanuse F.W.Müllverstedti  

oreli taastamiseks.

EELK Vändra Martini Kogudus

Vändra Martini koguduse unis-
tuseks on meie kellatornis kolksuva 
kella asendamine uuega. Praegune 
kel l on saanud kannatada ning  
püütud uuesti taastada 1948. a.  
Kahjuks nüüdseks on sel le aeg  
ümber saanud. 

Kui sinul, hea lugeja,on võima-
lusi ja tahet toetada kella soeta- 

mist, siis ootame lahkeid anne- 
t u s i: E E L K V ä nd r a M a r t i n i  
koguduse arvelduskontole: 
• EE97 2200 2210 5184 9073, 
• selgituseks: Kirikukell.

Oleme tänulikud kõigi, suurte 
ja väikeste annetuste eest. Nende 
abiga on võimalik panna helisema 
kirik ja alev. 

EVE ANGEL
Kontserdikülastaja,  
vanaema ja rühmaõpetaja

6.mail toimus Vändra 
kultuurikeskuses juba  
43. korda Vändra Värvuke. 

Laululapsed Vändra Lasteaiast 
tulid suurele lavale, et laulda oma 
juhendajatega õpitud laule. Kõik 
väikesed solistid tulid koos muusi-
kaõpetajatega saali ja võtsid koha  
esimeses reas. 

Lapsed olid pidulikult riides, 
emmede tehtud soengud peas nagu 
tõelised staarid. Lava peal ootas  
neid paadi peal vahva Sipsik, kes 

„Vändra Värvuke“ laulab jälle
kutsus lapsi lavale laulma. Sipsiku 
humoorikas vestlusstiil pani lapsi 
unustama viimsegi lavahirmu. 

Saalist vaatasid ja kuulasid laule 
laste emmed, issid ja teised küla- 
lised, kes tulid lastele kaasa elama. 
Laste esinemist vaadates läks nii 
mõnelgi emmel silm märjaks. 

Kontsert lõppes ühislauluga. See 
oli päris võimas – näha nii palju  
laululapsi korraga laval laulmas.  
Laste silmis oli rõõm ja vanemate 
südames uhkus. Tänati juhenda- 
jaid Ene Pärnseina, Tiiu Vainot,  
Kaja Saart ja Harli Maanust. 

Hüvasti „Vändra Värvuke 2023“! 
Ootame sind jälle järgmisel aastal! Laululastest värvukesed koos enda juhendajate ja Sipsukuga.

Kunstinäitus: Maailm läbi lapse silmade
KADRI SPIEGEL
Vändra Lasteaia õppejuht

Kevadeks on lasteaed täitunud 
paljude vahvate ja omanäoliste 
õppe aasta jooksul valminud 
kunstiteostega. Et rõõmu 
kunstist jätkuks ka peale 
selle loomist, otsustati 
Vändra lasteaias korraldada 
kogukonnale kevadnäitus. 

Avalöögi sa i näitus Maai lm  

läbi lapse silmade Vändra hoolde- 
kodus, kus sealsetele kunstinaut- 
lejatele toimus avamine laste laulu 
saatel. Esinejateks oli Sipsikute 
ansambel Ene Pärnseina juhenda-
misel. Nii saime rõõmu viia neile,  
kes ise meie majadesse ei satu.

Maikuu lõpuni kestev vabaõhu-
näitus kuulutati avatuks Vihtra,  
Ruk kili l le ja Mürakaru majade  
hoovides ühisüritusega kõigi le  
Vändra lasteaia lastele. 

” Suur tänu kõigile 
rühmaõpetajatele,  
kelle juhendamisel 
näitusel olevad 
joonistused, maalid ja 
kleepetööd loodi!

Kadri Spiegel

Oma lemmikpildi leidmine ei  
valmistanud raskust mitte ühelegi 
lapsele ning otseloomulikult on  
selleks iga lapse enda pilt! 

Lapsed soovisid näitust vaatama 
kutsuda lisaks emale, isale, vana-
emale ja sõbrale kindlasti valla 
vanema poemüüja, politseiniku, 
raamatukogutädi ja perearsti .  
Loodame, et nad meie kuulutusi  
alevis märkasid, sest vaatamis- 
rõõmu pakuvad ligi 180 tööd.
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TOIMETUSE 
küsimustele vastas  
Põhja-Pärnumaa vallavanem 
Aivar Mäe

Vallavanem Aivar Mäe on 
sündinud maikuus, mistõttu 
on ta toimetuse poolt valitud 
kuupersooniks. Uurisime 
vallavanemalt, et millised on 
tema tööülesanded, kuidas 
ta oma vaba aega sisustab 
ja millisena näeb Aivar Mäe 
Põhja-Pärnumaa valda viie 
aasta pärast (st aastal 2028).

Palun kirjelda ennast inimesena. 
Olen sündinud Pärnus, 12. mail  
1960. a. Sellega seoses tuleb mulle 
meelde, et see maja kus ma sündi- 
sin on ainus puitelamu, mis on  
täna veel Ringi tänaval säilinud. See 
on Pärnu kolledži kõrvalolev puu- 
lobudik, mis on tänaseks laudadega  
kinni löödud.  Elasime sellel 33 m2 

pinnal neljakesi. Nii et see maja on 
veel alles ja muinsuskaitse all.

Iseloomult olen hästi kiire , vahest 
pisut pealiskaudne, aga üdini posi-
tiivne. Kõik keerulisemad asjad  
üritan läbi elada iseeneses, mitte  
tööl ega kodus.

Millal siis, kas unenägudes?
Ma ei tea, ma ei näe unenägusid.  

Sõidan palju autoga, see on aeg  
iseendale ning saab mõned asjad  
enda jaoks selgeks mõelda. Üritan  
töö ja eraelu rangelt lahus hoida. 
Samas ma ei ütle, et ma seda alati 
suudan, aga ma üritan ...

Olen töönarkomaan. Samas ma  
ei ütle, et ma ei saa oma ülesanne- 
tega hakkama, aga mingil hetkel 
kui asi on tohutult põnev, siis ei saa  
sel lest enam lahti. Ei saa lahti  
kodus, öösel ega ka järgmine päev 
ehk kogu aeg on see sinuga kaasas  
ja ei jäta enne kui saad selle enda  
jaoks tehtud! Sisimas olen ma läbi  
ja lõhki eestlane. Seda koos oma  
halbade ja heade omadustega.

Mida see täpsemalt tähendab?
Noh, natuke kandiline. Vahest 

võib-olla ka mitte teisi arvestav, 
kuid võimalik, et see tuleb ka minu  
a met ipost ist .  Kombekoha selt  
peaksid eestlased olema aeglased 
– teeme kümme koosolekut enne 
kui otsustame kuigi võiks otsus- 
tada ju esimese koosoleku esimesel 
viiel minutil. 

Ma ei ole demokraatia vastane,  
aga mulle meeldib inimestega arut-
leda, otsida tõde, aga ega ma oma 
seisukohast ka loobuda ei taha kui  
ma olen väga veendunud, et ... (kopu-
tab kolm korda vastu lauda, toim). 

Tihti on nii, et me lahendame  
ühte probleemi, aga ei näe suurt  
pilti, aga vallavanemana on mul  
kohustus näha ka metsa taha ja 
siis tuleb ka inimestega vaielda ja  
kui konsensust leida ei õnnestu,  
siis tuleb lihtsalt otsustada.

Palun kirjelda enda haridusteed 
ja seda kuidas sa muusika juurde 
jõudsid?

M inu har idustee sa i a lg use  
Lydia Koidu keskkoolist – olen  
selle kooli kasvandik, aga ma ei  
lõpetanud seda, vaid käisin seal 
üheksa aastat.

Meil oli ääretult armas direktor, 
Armas Kuldsepp. Ma olin talle päris 

kindlasti n-ö kirstunaelaks – küll  
olid juuksed liiga pikad, püksi- 
sääred liiga laiad ja mida iganes  
ehk mul oli hästi palju probleeme,  
aga ma olin koolis ka väga aktiivne  
ja kes teeb, sellel ikka juhtub ... 

Kuigi ma olin põhikooli ajal  
enamjaolt sportlane, siis samal 
ajal tegelesin ma ka aktiivselt laul- 
misega. Mul on olnud kolm laulu-
õpetajat: Evi Kõrre ja Klaudia Taev  
ja Ester Lepa. Laste muusika- 
koolis asusin õppima koos 2. klassi 
õpilastega, ise käisin siis vist juba 
7. klassis ... Ma ei mahtunud sinna 
pinki istumagi, kuna need olid  
kõik nii väikesed ja siis tuli sealt  
mulle soovitus, et ma võiks proo- 
vida sisse astuda hoopis muusika-
keskkooli, kus õpivad ainult pari-
mad! Tegin siis terve suvi tööd, 
et olla vastavuses selle tasemega,  
mida muusikakeskkool peale 8. 
õpingute aastat pakub. See oli väga 
keeruline periood, sest minu muu-
sikaline taust oli võrreldes teistega 
tagasihoidlikum, aga võtsin järgi – 
õppisin terve suve, kirjutasin sadu 
diktaate, saingi kooli sisse ja asusin 
õppima klarneti eriala.

Tavapäraselt minnakse peale 
muusikakeskkooli edasi õppima 
konservatooriumisse ehk tänasesse 
Muusika- ja Teatriakadeemiasse. 
Pidin sinna klarnetit edasi õppima 
minema, aga ma ei läinud, kuna  
muusikakeskkooli ajal tegelesin ma

juba koorimuusikaga. Mul oli 
selline vokaalansambel, oktett, mil-
lega käisime juba igal pool esine-
mas ning siis ma otsustasin, et ma 
ei jätka klarneti õpingutega, vaid 
lähen õppima muusikapedagoo- 
gikat, kus oli võimalik õppida koori-
juhtimist ja laulmist. Hiljem võtsin 
juurde veel orkestri dirigeerimise ja 
natuke õppisin fakudatiivselt ikka ka 
klarnetit. Nii ma seal müttasin. Samal 
ajal väga palju aega koolis käimiseks  

polnud – oli vaja bändi teha ja käia 
igapool mängimas. 

1984. aastal läksin ENSV Riik-
likusse Filharmooniasse ansambli 
Vitamiin solistiks. Andsime aastas 
umbes 350 kontserti. Lõpuks oli  
mul toss väljas ja rohkem ma ei  
tahtnud ... Kõige pingelisemad olid 
ajad, kui tuli anda viis kontserti  
päevas, aga see oli väga hea kool. Ma 
võiks laulda hommikust-õhtuni ja 
nädal aega jutti, kuid minu häälega 
ei juhtuks midagi. Õppisin sel ajal 
oma häält väga efektiivselt kasutama.

1991. aastal otsustasin luua kam-
merkoori Arsis. Me laulsime läbi 
kogu eesti- ja lääne koorimuusika 
kullafondi. Rahaliselt olime üks  
jõukamaid koore. Meil oli oma  
buss, mis oli koos magalaga. Sõit- 
sime sel lega Euroopas r ingi ja 
andsime kontserte. Tol ajal oli see  
ainus võimalus reisimiseks. Lisaks 
rentisime seda ka teistele kooridele 
välja ja toetasime teiste kooride  
d ir igente. Ni iet me ol ime ük s  
jõukas koor.

Ühel hetkel kutsuti mind ka 
Ameerikasse õppima. Kuigi mul 
oli juba Eestis magistrikraad oman-
datud, otsustasin ennast täien-
dada Portlandi ül ikoolis. Ü hel 
hetkel avastasin käsikellamuusika  
Ameerika kirikus, kus ma olin tööl. 

1993. aastast algas Arsisel nagu  
uus ajastu, mis kestab tänaseni ehk 
juba 30 aastat. Ma isegi ei tea, kui 

palju kontserte Arsis on andnud, 
aga ma arvan, et see on kuskil 2000  
ringis ja ühe neist olen andnud 
ka Vändras. Mulle meeldib lava, 
mulle meeldivad inimesed ja mulle  
meeldib inimestega suhelda.

On veel hobisid, kalal käid?
Ei käi ja ma ei ole ka nokitseja 

tüüp, aga ma saan kõikide asja-
dega hakkama nagu nõukogudeaja  
inimesele kohane. Ma künnan põldu, 

keevitan, ühendan elekrijuhtmeid  
kui vaja – ühesõnaga teen, mida vaja! 
Kuid kuna tänapäeva elutempo on 
väga kiire ja aega seetõttu vähem, 
siis on võimalik kõik need teenu-
sed ka tellida. Lisaks lähevad asjad 
keerulisemaks. Tol ajal kui oli vaja 
teha mitte milleski midagi, siis oli 
seda vaja ise osata ja teha, aga täna 
on teisiti: käelist tegevust jääb aina 
vähemaks, aga vajadusel ma saan 
nende teemadega ka ise hakkama.

Palun räägi natuke ka enda  
perekonnast?

Perekonnast ma rääkida ei soovi. 
Olen seda alati pühaks ja puutuma-
tuks pidanud. 

Kuidas oled seotud Põhja- 
Pärnumaa vallaga ja mida pead  
siin elamise juures oluliseks?

Olen sellega seotud olnud kogu 
oma teadliku elu kuna minu vana- 
vanemad elasid tänases mõistes  
Põhja-Pärnumaa val las, Kõnnu  
külas. Vanaema pärandas siinse  
talu mulle. See ei ole vana talukoht, 
vaid uus ja ei olnud kõige parem koht, 
seal on soised ja madalad maad. 

Ma olen selle talukoha i lusti  
korda teinud, kraavid rajanud, et  
vesi ära läheks. Natuke teen poti- 
põllundust ka: kartulit, sibulat ja 
küüslauku, aga suhteliselt vähe – 
need, mis ise kasvavad neid  ma  
kasvatan, kuna mul lihtsalt ei ole 
kogu aeg aega põllul käia. Mul on  

selle jaoks olemas tehnika ja ees-
märk on, et mul läheks maa hari- 
misele võimalikult vähe aega. Nii 
et olen oma teadliku elu suviti siin  
veetnud: töötanud lapsepõlves 
K aisma kolhoosis ja seal k i lo-
meetrite viisi vagusid kõplanud,  
töötanud väetise laos ja mujal. 

Vanaema oli kolhoosi sööklas 
kokk ja vanaisa töötas Järvakandi 
klaasivabrikus. Mul on ka vend, 
kes on eluaegne meremees ja seilab  

kogu aeg merel. Ta on minust kaks 
aastat vanem ja loodan, et varsti  
jääb ta pensionile.

Kas sa naudid maal elamist?
Naudin. Kui sa oled 40-aastat 

kogu aeg olnud inimeste keskel  
ning läbisegi rääkinud sadadel tee- 
madel, siis mingil hetkel on tohutult  
hea olla koos karude ja huntide kes- 
kel, – see on päris mõnus ... ja kui sa 
lähed hommikul õue, eriti kevadel,  
siis see linnulaul on nii vali, et see 
segab isegi mõtlemist – see on usku-
matult lahe. Niiet on, mida nautida 
ja see mulle maal elamise juures 
väga meeldib. Ka tehnoloogiliselt  
on tänapäeval kõik võimalused loo- 
dud, et vahet ei ole kas sa elad  
Tall innas või Põhja-Pärnumaal  
Kõnnu külas. 

Ek s see inter net on a lat ine  
teema, aga siis tuleb lihtsalt korra- 
likku interneti ühendusse rohkem  
investeerida.Elektriga on nii nagu  
kõigil – vahel on ja vahel ei ole,  
„va helduv vool “ . . .  Nag u meie  
valdki mõtlen ka mina rohelisele  
energiale – mul on päiksepaneelid  
katusel ja üritan saada energiat  
päikeselt, kui ta on nii armuline  
seda a nd ma. Ku id t u ndub, et  
pä i k e s t k i  jõu a b me ien i  a i n a  
rohkem ja rohkem! 

Kui sa peaksid välja tooma kolm 
olulist punkti, siis mida sa pead  
siin elamise juures oluliseks?

Kui ma lõpetan oma tööpäeva 
ja lähen koju, siis mul ei ole seatud 
endale mingit graafikut, vaid ma 
otsustan jooksvalt: loen, vaatan 
televiisorit, lähen jalutama ja kui ei 
taha midagi teha, siis lihtsalt lesin 
ja ei teegi üldse mitte midagi. See 
mulle täitsa meeldib, sest kui sa  
oled Tallinnas, siis oled kõik oma 
päevad täis pakkinud ja kogu aeg  
on vaja kuhugile minna, siis maal  
on sellevõrra lihtsam. Ega ma ei  

Energiline vallavanem Aivar Mäe

Aivar Mäe sünnikodu tänase Pärnu kolledži vahetus läheduses Ringi tänaval. Toimetuse pilt (10. mai 203)
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Kuu persoonPPPütle, et siin ei ole vaja kuhugile  
minna – muidugi on ja ka siin tege-
mist: ma käin teatris ja kontsertidel 
kogu aeg, aga ikkagi ... Ma ise teen 
oma valikuid ja see on minu jaoks 
ääretult oluline. 

Teiseks ma hindan vaikust, seda 
millest ka eelnevalt juttu oli ja mida 
kevadel just palju ei ole, aga seda  
ma tõesti väärtustan ja hindan väga.

Kolmandaks on kindlasti siinne 
kogukond, kes on üdini aus. Maa- 
inimesed ei valeta, nad on väga  

otsekohese ütlemisega ja see on  
väga oluline. Võltsi naeratust ja 
kahestumist, mis võib-olla linna- 
des on üsna igapäevane, siis siin  
seda ei ole. Kõigele lisaks on maal  
ka tervislikum elada.

Nii et sa ikkagi usud, et linnas  
on elutempo kiirem ja maal rahu-
likum?

Eks me ise ju oma plaanid ja  
kiirused paika paneme ning palju 
oleneb sellest, kui palju kohstusi  
me omale võtame ... aga l innas  
võtab lihtsalt kõik palju rohkem  
aega, et punktist A punkti B üldse 
jõuda. Maal saab seda ajakulu väga 
täpselt planeerida.

Oled väga tugeva kultuurivald- 
konna taustaga: olnud dirigent nii 
Eestis kui väljaspool, korraldanud 
rahvusvahelisi muusikafestivale, 
asutanud käsikellade ansambli 
Arsis, mida juhid tänaseni; olnud 
eestvedaja Pärnu kontserdimaja 
loomisel ja Jõhvi kontserdimaja 
renoveerimisel jne jne. Lisaks päl- 
vinud oma tehtud töö panusega 
mitmeid auväärseid tunnustusi  
(sh Valgetähe V klassi teenetemärk).

Mis sa arvad, kas ja kuidas on  
see eelnev kogemus sinu tänast 
ametit Põhja-Pärnumaa vallavane- 
mana toetanud?

Eks see muidugi on toetanud, 
kuna valla töös on niivõrd palju 
erinevaid tahke. Vallavanem on  
kui kogukonna juht ja kõik see,  
kuidas siinne ühiskond toimib ja 
eksisteerib, on vallavanema pärus-

maa – tema peab neid otsuseid koos 
meeskonnaga langetama ning väga 
palju loeb siin ka kogemus. 

Valla juhtimise poolelt on praegu 
rohkem välja paistnud kultuur, 
kuna see on minu tugevus. Samas  
kultuurist kirjutatakse alati roh- 
kem, kui torujuppidest ja muu-
dest asjadest ehk see on iseenesest  
mõistetav.

Kui vaadata valda valdkonniti, 
siis ma siiski arvan, et asi läheb pare-
muse poole. Põhja-Pärnumaast rää-

gitakse ja me oleme nähtavad. Kui 
me nüüd kogume natuke rasva ka, 
siis ma arvan, et võime mingil hetkel  
ka tibusid lugeda.

Kas sa oskad ka prognoosida, et 
mis hetk see olla võib?

Seda on keeruline prognoosida, 
kuna sõltume palju riigi otsustest. 
Oleme koos meeskonnaga püsti- 
tanud vallale eesmärgid järgnevaks 
viieks aastaks. Kui me selle kõik ära 
teeks ja ma arvan, et me teeme, siis 
on Põhja-Pärnumaa üks kõva vald!

Palun kirjelda oma tööpäeva, 
millised on sinu igapäevased töö- 
ülesanded ja mis on need nüansid, 
millega tuleb selles töös igapäevaselt 
arvestada?

Vallavanema tööpäevad on kõik 
erinevad. Neli päeva nädalas olen 
Vändras ja ühel päeval nädalas  
teen tööd Tootsis ja Pärnu-Jaagupis. 
Proportsionaalselt ei ole see võib- 
olla päris õiglane, aga hetkel on see 
täiesti piisav kuna meie kommu- 
nikatsioonivahendid on piisavalt 
head ning me ei pea pidevalt koha- 
peal kättesaadavad olema.

Minu tööpäev algab kell 9. Ma 
ärkan juba kella 5 või 5.30 paiku, 
aga siis ma lihtsalt lesin ja mõtlen 
oma mõtteid. 

Seejärel ma keedan omale putru! 
Mulle meeldib soolane ja rohke võiga 
kiirkaerahelveste puder ja aegajalt 
segan ma sinna sisse ka riisihelbied.

Kas mannapuder sulle ei maitse?
Ma ei osaka seda teha. Arvan, 

et see läheb klimpi ja see mulle ei 

meeldi, aga muidu on mannapuder 
väga hea ja maitseb mulle küll!

Kas hommikukohv või tee?
Ma ei joo üldse kohvi. Ma olen 

varasemalt kohvi joonud 10-15 tassi 
päevas. Arvan, et kohvi joomise  
aeg on minu jaoks möödas – nüüd 
on tee. Joon kas teed, limonaadi või 
Coca-Colat – „väga tervislik!“

Siis ma jõuan kella 9-ks tööle 
ning sõltuvalt päevast on siis kas 
korralised koosolekud: teisipäeviti 

vallavalitsuse istung, kolmapäeviti 
majandusosakonna koosolekud  
ning kõik teised kohustused ja  
asjad, mis on seotud erinevate  
projektide ja millega iganes. Kord 
kuus toimub ka volikogu istung.  
See on ka võrdlemisi keeruline,  
kuna sa oled reaalajas otse-eetris  
ja kõigile nähtav. See on huvitav, 
sest tegelikult mul ei ole kaamera  
kartust. Kuid  algul oli ikka üsna 
harjumatu ja sa pead väga hoolega 
jälgima, mida avalikult eetrisse öelda.

Minu tööpäev lõppeb tavaliselt 
16.30 ning meil on siin välja kuju-
nenud veerantunnised kiirkoosole- 
kud kohvitoas: hommikuti kell 9 ja 
õhtuti kell 16. Selle aja vältel rää-
gitakse kiirelt läbi päeva eesmär-
gid, olulised uudised ja toimunud  
sündmused. See on väga hea kom-
munikatsioon, kus inimesed saavad  
oma tegem istest kol leeg idele  
rääkida. Ka vallavanem saab värske 
info piisavalt kiiresti kätte ning vas-
tavalt sellele reageerida või edasist 
tööd planeerida. 

Algul ma nendel välkkoosole- 
kutel ei osalnud ning mõtlesin, et 
mida ma seal istun, aga tegelikult  
ma hangin sealt väga head infot,  
mis on erinevate juhtimisotsuste 
tegemiseks olnud siiki vajalik.

Kui palju sul töövälist vaba  
aega on? Kui sinu ametlik tööaeg 
vallavalitsuses lõppeb kell 16.30,  
siis tegelikult ju sellega sinu töö- 
päev ei lõpe või kuidas sellega on?

Jah, nädalavahetused on piltli- 
ku lt öeldes r i kut ud, sest kõi k  

tahavad, et val lavanem osaleks  
kõigil üritustel ja tähtsündmustel 
avakõne või lindi lõikamisega. Kui 
ma ametisse astusin, siis ütlesin  
ma kohe, et selline vallavanem ma  
ei ole ning see võiks jääda abivalla- 
vanemate prioriteediks. Kuid kuna 
meil ei ole seniajani teist abivalla-
vanemat olnud, siis aegajalt olen  
ma pidanud seda ikkagi tegema  
ning mõned nädalavahetused on  
seetõttu n-ö ära hakitud. 

Apri l l i lõpus toimus näiteks  

laupäevasel päeval Vändra mara- 
ton, käisin kohal ja pidasin avakõne. 
Väga hästi korraldatud üritus,  
lapsedki jooksid ja ilm oli ka suure- 
pärane. Ise valisin kõige lühema  
distantsi, mis oli kokku 400 m – 
autoni ja tagasi ning läbisin selle  
väga edukalt, pulsski ei tõsnud,  
niiet kõik oli väga hästi! 

Kohe järgmisel päeval osalesin 
Kehtna val las toimunud mälu- 
mängul kus ma olin peakülaline  
ehk naabervalla vallavanem.

Mind on täna vallavanamena suu-
rematest probleemidest säästetud 
ning meil lihtsalt ei ole sedalaadi 
probleeme või katastroofe vallas 
olnud. Kuid me oleme sellisteks  
kõikvõimalikeks olukordadeks  
va lmis. Mei l on olemas k r i isi- 
komisjon, kes sel l iste asjadega  
tegeleb.

Kui tihti kriisikomisjon koos 
käib: jooksvalt, vastavalt vajadu-
sele või kuidas see toimib?

Praegu oleme koos käinud kord 
kuus, koostasime manuaali, kuidas 
kriisiolukorras vallana toimida.  
Kuna kriisid võivad olla erineva 
sisuga, si is paraku kõike ei ole  
lihtsalt võimalik ette näha. Seda 
on ka lähiajalugu näidanud, et alati 
on kuskil mingi olukord, millega 
ei ole osatud kriisieelsel perioodil 
arvestada. Kuid mingi lähtepunkt  
ja tegutsemismudel on meil levi- 
numate kriisiolukordadega toime- 
tulekuks siiski olemas. 

Hea on see, et meie valla inime-
sed on aktiivsed, mõtlevad kaasa 

ning valmistuvad üheks või teiseks 
olukorraks ka ise aegsasti ette. Nad 
küll ilmselt ei sõnasta seda nii nagu  
vallavalitus, kuid enamik analüüsib 
ja ennetab, et mis siis saab kui ...?

Millised on selle töö põnevamad 
hetked ja varjuküljed, mis kõrvalt-
vaatajale näha ei ole?

Ma ei ütle, et need on põnevad 
hetked, aga kuna minu töötelefon  
on avalik ja kõigile kättesaadav, siis 
eks neid kõnesid tuleb pidevalt ja  
kogu aeg, erinevas kainusastmes ja  
ka kell 2 öösel. Ma ei ole kunagi 
telefonikõne ära katkestanud, vaid  
olen need inimesed alati ära kuu- 
lanud, nendega rääkinud ja kui on 
probleemne küsimus, siis ka tee- 
maga tegelenud. Kuid eks see ongi 
vallavanema amet, et sa oled 24/7 
kättesaadav. See on küll üks varju-
külg, mis natuke pärsib efektiivset töö 
tegemist, sest tihti ajab üks jama teist 
taga ning sa pead kõigile juhtumitele 
oma aega pühendama või need edasi 
delegeerima ja silma peal hoidma. 
Need võivad olla valla jaoks pisi- 
asjad, aga selle konkreetse inimese 
jaoks on need väga suured problee-
mid, mis häirivad tema igapäeva-
elu. Kuid me oleme valla inimes- 
telt saanud ka väga palju heaks- 
k i it u, et me ka sel l iste ü k si k- 
juhtumitega tegeleme ja probleeme 
lahendada aitame. Olgu selleks  
kasvõi 4 pink i kogukonna l i ik- 
metele. Kui kõik need pisiasjad  
summeerida, siis kokku moodus- 
tavad need väga suure asja ja tänu-
tunde, mis tegelikult puudutab  
väga paljusid inimesi meie vallas.

Olen oma juhtimisstiililt muru-
tasandil tegutseja. See tähendab, 
et  ma üritan ennast kõigega kursis  
hoida ja kuna ma täna juhin ka majan-
dusosakonda, seoses selle valdkonna 
abivallavanema puudumisega, siis 
ma tegelikult teangi ligi 95% asja-
dest, mis vallas toimub ja oskan  
pea kõi k idel  teem adel  k a a sa  
rääkida. Kuid tegelikult ei eelda  
val lavanema ametikoht sel l isel  
tasemel asjadesse süvenemist ning 
üldjuhul seda ka ei tehta. Selleks 
on abiva l lavanemad, vastavad 
ametnikud ja spetsialistid kes neid  
teemasid oma töölõig u pi i res  
valdavad. Kuid ma ütlen, et meie 
meeskond on väga hea ja ma arvan,  
et me ei ole ka päris tavaline valla- 
valitus, vaid me oleme natuke eba- 
tavalised ja aeg-ajalt ujume vastu-
voolu.

Olen palju erinevates omavali- 
tustes käinud, sealsete inimestega 
suhelnud ning uskuge mind, meil  
on teisiti! Tihti otsitakse ametni- 
kena põhjendusi, miks ei saa, aga  
meie ujume vastuvoolu ja esitame 
endale küsimuse: kuidas saab? – See 
on meie slogan ja kohus ning usun,  
et Põhja-Pärnumaa seda rada ka  
jätkab. Ma muidugi ei tea kui kaua, 
aga ma siiralt loodan, et see mõt-
temaailm on meil natuke teine  
kui mujal, kuna oleme siia palgatud 
ikkagi selleks, et meie inimestel  
vallas oleks hea  ja alati ei saa puge- 
da raha taha, sest vahest piisab ka 
ühest telefonikõnest või e-kirja vas-
tusest, et asjad liikuma hakkaksid.

Vallavanemal ametijuhend 
puudub. Tegemist on n-ö poliitilise 
amtikohaga, mis allub volikogule. 
Seega tuleneb sinu ametikohustuste 
nimekiri seadusest ja valla põhi-

Põhja-Pärnumaa vallavanem Aivar Mäe oma töölaua taga suulise intervjuu toimumise päeval vallamajas, Vändras. Toimetuse pilt (2. mai 2023)
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määrusest. Nende järgi on valla- 
vanema põhilisteks ametiülesan- 
neteks valla esinadmine, valla- 
valitsuse töö korraldamine ja  
juhtimine. Lisaks hädaolukorra 
seaduse alusel moodustatud kriisi- 
komisjoni esimehe töö. Lühidalt 
öeldes oled ametipostil 24/7. Kuidas 
hindad vallavalitsuse ja -volikogu 
vahelist koostööd tervikuna ja kui-
das on see ajas muutunud?

Arvan, et vallavanema ameti- 
koht peakski olema n-ö kantsleri  
või tegevjuhi positsioonis ja välis- 
tama igasuguse poliiti l ise rolli.  
Seega kui vallavanema volitused  
tulevad vallavolikogult, siis sealt 
tulevad ka strateegilised ülesanded, 
mida vallavanem hakkab ellu viima. 

Esiteks on vallavanemal endal  
siis parem otsuseid langetada ja  
teiseks hoiab see ära igasuguse ise- 
endale vastutöötamise võimaluse  
ehk see otsus, mis tuleb langetada  
ei ole see otsus, mida vallavanem 
tahab langetada. Usun, et apolii- 
tilise vallavanema töö resultaat on 
tunduvalt parem ja täna on selliseid 
vallavanemaid ka rohkem ametis.

Kui ma Põhja-Pärnumaale valla- 
vanemaks tulin, siis ma tegin ka  
volikoguga kokkulepped, et ma ei 
sekku nende poliitilistesse kemp-
lustesse ning see jäägu nende män-
gumaaks. Minu ülesanne on valla  
ju ht i m i ne.  Vol i kog u v a l ib ju  
vallajuhi, kes oleks hea strateeg, tooks 
lauale erinevaid ideid ja viiks need 
ellu – see on volikogu  soov. Seniajani 
on meil volikoguga ideaalne koostöö 
olnud. Me alati räägime kõik asjad 

läbi ja ma ei ole hetkekski tundnud, 
et keegi oleks üritanud mulle n-ö 
jalga taha panna. 

Arvan, et hetkel on meil valla  
juhtimises ideaalne koosseis. Seda  
nii vallavalitsuse kui ka volikogu  
poolest. See koostöö on päris hea 
ja eks mõningaid pingeid või prob- 
leeme on igal pool, ka meil. Kuid 
ma siiski arvan, et me suudame  
oma asjad päis kenasti ära teha.  
Aegajalt tehakse teatrit, aga see 
kuulub selle mängu juurde. Kui 
me võtame võrdluseks Riigikogu 
infotunnid, siis me jääme ikka väga  
palju maha ning see teater mis siin 
korraldatakse on ikka väga tagasi-
hoidlik. Niiet üldiselt on koostöö 
väga hea, sisuline ja muutub üha 
paremaks!

Oled ametis alates 2022 . a 
alates. Mis on vallavanema töö 
juures osutunud kõige suuremaks 
väljakutseks, millega sa ei osanud  
algselt arvestada?

Ausalt öeldes ei ole sellist välja- 
kutset olnud. Valla eelarve, mis on 
Põhja-Pärnumaal ligi 17 miljonit 
eurot on tegelikult sama suur kui 
oli rahvusooperis. Seega ka valla 
finantspoole osas midagi üllata-
vat ei ole olnud ning ma tunnen  
ennast väga hästi.

Mis puudutab muud struktuuri, 
siis võrreldes teatriga, kus oli 500 
inimest on valla struktuur tundu- 
valt lihtsam. Meil on vallas väga  
korralik lasteaia- ja koolivõrk, raa- 
matukogud, rahvamajad ja spordi- 
klubid ning see kõik töötab väga 

hästi. Rahvas käib ja osaleb, mitte ei 
istu kodudes ning mulle tundub, et  
Põhja-Pärnumaal on päris hea elada.

Probleem on töökohtadega.  
Mei l on häst i pa lju väikeette-
võtteid ja sellist suurtööstust ei 
ole, millega mõned vallad saavad 
uhkustada. Samas ma ei ütle, et 
see on meie valla nõrkus. Arvan, et  
pikas perspektiivis on see meie 
tugevus, kuna riskid on väiksemad. 
Kui suures ettevõttes peaks midagi  
juhtuma ja kuulutatakse välja näi-
teks 400 inimese koondamine, siis 
oleks see valla jaoks katastroof.  
Kuigi Põhja-Pärnumaa lendab  
võib-olla pisut madalamalt, siis 
pikas perspektiivis oleme tundu- 
valt tugevamad.

Rääkisid eelarvest. Mis sa arvad, 
kas Põhja-Pärnumaa valla elanik on 
jõukas, kuhu ta lahterdub või kui-
das sulle eelarve tulude laekumise  
järgi tundub?

Meil on täna tööealiseid ligi 4200 
inimest, aga reaalselt maksumaks- 
jaid umbes 3600. Ülejäänud 600 
inimest ei tööta, aga peavad ju ka 
millestki elatuma ... Kindlasti ei  
ole me vaene vald, ei! Kuid me  
peame välja paistma natuke suure- 
mad kui me tegelikult oleme, sest  
me mõtleme suurelt, siis tekivad 
ideed, eesmärgid ja tulevad inimesed, 
kes tahavad neid ellu viia. 

Loomulikult ei ole valla tänane 
eesmärk kasvada 20 000 elanikuga 
vallaks, vaid pidurdada elanike val-
last lahkumine ja seni oleme me  
suutnud seda eesmärki ka täita  

ning selle üle on hea meel.
Kui saame lasteaedade ja üüri- 

majade ehitustega alustada, siis  
usun, et suudame valla elanike arvu 
ka kasvatama panna. Lisaks kogu  
see roheenergia teema: tuule- ja  
päiksepargid loovad siia ka uusi  
töökohti juurde ning ma väga  
loodan, et see kõik õnnestub. 

Lisaks on uskumatu, mis vald- 
kondades meil siin ettevõtluses  
juba tegutsetakse, mida toode- 
takse ja millest kohalikudki tihti- 
peale ei tea – olgu see siis metallist, 
lõngast või millestki muust. Põhja- 
Pärnumaale on tulnud elama ka  
inimesi linnadest, alustanud siin  
oma väikeste äridega, mis toimi-
vad väga hästi ja mitte ainult Eesti  
tasandil, vaid ka välisturgudel.  
Selle kõige üle on väga hea meel!

Kas tunned, et oled oma ameti- 
positsiooni tõttu ka elanike hulgas 
suurema tähelepanu all?

Muidugi, muidugi – jaa, jaa! Ma 
olen poolnaljaga ikka öelnud, et 
ma ei saa meie vallas poodi minna, 
sest kindlasti tuleb seal 2-3 ini-
mest juurde, kes kohe tahavad oma  
probleemidest rääkima hakata ja 
siis kui nad on ära läinud, siis mul 
on endal juba ununenud, et miks 
ma sinna poodi üldse läksin ja  
mida ma pidin sealt ostma? Seega  
mul on mõist l ik poes käia kas  
Järvakandis või kuskil mujal kus 
keegi ei tule ligi (naerab, toim.).

Mis teeb sulle vallavanema töö 
puhul kõige enam rõõmu ja millest 
tunned puudust?

Rõõmu teeb see kui ideed täitu- 
vad, in i mesed on a kt i ivsed ja  
rõõmsad. Näiteks tuues välja eri-
nevaid juba ellu viidud projekte: 
pop-up muusikakoolid; Lüdigi saal;  
Vändra kustigalerii; klaverite reno-
veerimise projekt nii Vändras kui  
ka Pärnu-Jaagupis, mis mõlemad 
said teoks koostöös meie valla ette-
võtjatega. Selliste projektide üle  
ongi suur rõõm ja heameel kui  
ideed realiseeruvad.

Lähiajal saab ka Tootsi kooli  
renoveerimine valmis ja lastele  
head õpitingimused loodud. Need 
kõik on väga ilusad hetked.

Tavaliselt öeldakse, et tuntakse 
puudust, kui keegi ütleks neile  
aitäh ja patsutaks õlale ... Kuid  
tunnen, et siin on seda kohati isegi 
liiga palju, sest ega vallavanem siin  
ju asju üksi ei tee ning igal ette-
võtmisel on ikkagi meeskond taga.  
Paljud asjad pannakse vallavanema 
kukrusse, aga vahel on selle teinud 
hoopis keegi teine ... 

Kas meie vallas lahendamist 
vajavad küsimused on ka naa-
bervaldadega sarnased või mida  
tooksid Põhja-Pärnumaa valla 
puhul naabrevaldadega võrreldes 
esile?

On sarnased. Näiteks: koolivõrgu  
refor m, k u idas efekt i ivsema lt  
majandada, üürimajad, teede hool- 
dus jne. Sel les mõttes on need  
murekohad ja teemad kõigil ühe- 
sugused, aga lahendused on igas  
vallas erinevad. 

Maakonna mõistes oleme 3. kohal. 

Vallavanem Aivar Mäele kolleegide poolt tema sünnipäeaks tehtud kingitused.  
Toimetus kinkis vallavanemale intervjuust inspireeritud mõõduka Coca-Cola, piisavas koguses kiirkaerahelbeid ja paraja pudrukausi. Toimetuse pilt (12. mai 2023)
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1. kohal on Pärnu linn, 2. kohal  
Tori vald, kes on meist ka suurem  
ja võimsam, aga ka 3. koht on  
auhinnaline ja oleme vallana selle 
tulemusega väga rahul. A r van, 
et tänase Põhja-Pärnumaa valla  
positsioon saaks selles pigereas  
ajas muutuda 1. või 2. kohale ainult 
läbi haldusreformi nagu oleme  
siin naljatledes ka öelnud, et ühel 
hetkel võib meist saada ka n-ö  
merevald, millel on ka lennuühen- 
dus – unistame suurelt!

Milline näeb välja Põhja-Pärnu- 
maa vald viie aasta pärast?

Meil on korrastatud kooli- ja  
lasteaiavõrk. Seda nii üld- kui ka  
huvihariduses ja meil töötab vähe- 
malt üks gümnaasium. Kuid ma ei 
imestaks kui 2028. aastal otsutab  
Põhja-Pärnumaa vald taastada ka 
Pärnu-Jaag upis g ümnaasiumi- 
hariduse. 

5-aasta pärast on nii Vändras  
kui ka Pärnu-Jaagupis olemas kor- 
ralikud ja renoveeritud halduskes-
kused.

Tootsi on täna teelahk mel – 
investeeringud, mis sinna tehakse 
on ülisuured ja kõik on ootel, et mis 
saab edasi? Vald ja ettevõtjad on  
valmis, aga eks see pöördpunkt  
tulebki aastatel 2025-2028. Lisaks  
on Tootsi planeeritud tööstuspark, 
mille esimesed ettevalmistused on 
juba tehtud ning loodame, et see odav 
energia, võiks meelitada ka inves- 
toreid siinsesse piirkonda investee-
rima, aga seda näitab aeg.

Kõigis tõmbekeskustes on ole- 
mas üürimajad, kokku 9 maja 135-le  
perele. See tähendaks vallale vähe-
malt 270 uut maksumamaksjat. 
Meil on ka piisavalt lasteiakohti  
ja me investeerime lasteaiakohtade 
loomisesse juba nii 2023. kui ka 
2024. aastal. 

Loodan, et ka valla omandisse 
kuuluv vee-ettevõtte AS Mako 

11. mail teatas Põhja-Pärnumaa vallavanem 
Aivar Mäe, et lahkub ametist

“Vanemuise teatri nõukogu tegi mulle pakkumise minna 
teatri juhiks. Olen mõelnud pikalt ja põhjalikult ning otsus- 
tanud asuda Vanemuise nõukoguga läbirääkimistesse.

Olen tänulik selle aja eest, mil olen vallavanemana oma  
koduvallas saanud toimetada. Olen kohtunud inimestega väga  
erinevatelt elualadelt, erinevate huvide ja vaadetega, kus  
liitvaks lüliks on olnud meie ühine soov  arendada ja edendada  
meie valda. Annan endast kõik, et tagada sujuv üleminek ja  
jagada oma teadmiseid uue valla juhiga,” lausus Mäe.

Vallavolikogu esimees Ülle Vapper: “Vallavanem Mäe on oma  
ametisoleku ajal teinud suurepärast tööd Põhja-Pärnumaa  
kogukonna heaks ning tema pühendumus ja juhtimisoskused on 
kaasa aidanud meie valla arengule ja edule. 

Oleme kõik talle selle eest väga tänulikud. Tekkinud olu- 
korda peame volikoguga arutama. Vald kindlasti juhtimata ei  
jää ja selleks ajaks kui Aivar Mäe lahkub, leiame kindlasti  
väärilise kandidaadi”.

Aivar Mäe jätkab ametis kuni suve lõpuni

!!!

panustab lähiaastatel piisavalt, 
et meil oleks 10 aasta pärast välja  
ehitatud kõik valla territooriumil 
olevad vee- ja kanalisatsioonitrassid.

M e ie  k ü l a k o g u k on n a d on  
hoitud ning raamatukogud, rahva-  
ja kultuurimajad teevad aktiivselt 
tööd. Jätkame erinevate kultuuri- 
projektidega, et harida eelkõige  
meie oma valla noori ja pakkuda  
erinevaid kultuurielamusi ka täis- 
kasvanutele. Lisaks mitmed inves- 
teeringud, mis loovad elanikele  
kindlustunde, et Põhja-Pärnumaa 
kestab igavesti! 

Selle aasta esimene pool on olnud 
väga tormiline. Millised projektid 
või suurüritused on planeeritud 
2023. aasta teise poolde?

Enamus projektid ongi planee- 
ritud aasta esimesse poolde ning  
saavad suveks tehtud, täpsemalt  
jaanipäevaks. See on tavapärane.  
Näiteks Pärnu-Jaagupi spordikes- 
kuse valgustuse ja saalis tekkiva  
järelkaja matistamine. Nüüd on  
võimalik ühes saali otsas rääkida 
täiesti vaikselt ja kuulda seda saali 
teise otsa vä lja . Lisaks Pärnu- 
Jaagupi rahvamaja ja põhikooli  
ventilatsioonide ehitus. Tulevad 
ka kaks suurkööki: üks teenin- 
dab Vändra, Juurikaru ja Pärnjõe  
koole ning teine Vändra, Vihtra ja 
Pärnjõe lasteaedu. Sellega hoiame 
kokku nii raha kui tõstame lastele 
pakutava toidu kvaliteeti.

Aasta teises pooles keskendume 
üürimajade teemale. Plaanime välja 
tulla uue üürimaja kontseptsiooniga, 
kus on mõeldud kõigele ning usun,  
et see teema kõnetab inimesi.

Vanasõna „Kiida lolli, loll jook- 
seb nahast välja.“ – Tõene või väär?

Jah, see on õige. Olen seda meelt, 
et kiitus on oluline kuid vallava- 
nema töös on oluline ka eeskuju 
näitamine, mille baasil seda kiitust 
väljandada ja edasi anda.

EVA SOOSAAR
avalike suhete spetsialist

Tänu kohalikule kogu- 
konnale on ka Pärnu-Jaagupi 
kontsertklaver ESTONIA  
taas säravas hiilguses

Vallavanema eestvõtmisel on  
kogu valla pilliparki hakatud paren-
dama. Alguse sai see Vändra muu-
sikakooli klaveriga, mis renovee-
rimise läbinult uuena 6. märtsil  
Lüdigi saalis vastu võeti ja täna-
seks on ka esimesed kontserdid 
uue pilli peal toimunud.

“Meie vald ei ole küll rahva- 
arvult suur, kuid pille, mida korras-
tada, jagub. Olen saanud väga hea 
kontakti meie ettevõtjatega ning 
nende panus kohaliku kultuuri  
edendamisesse on hindamatu. Nii 
ka Pärnu-Jaagupi klaveri puhul. 
Ümberkaudsed ettevõtjad ja era- 

isikud on ühendanud jõud ning 
andnud oma panuse, et meie  
kool i noor tel olek s või ma lu s  
omandada parim haridus,” sõnas 
Aivar Mäe. Veel lisas vallavanem, 
et edasiste õpingute jätkamiseks  
on õige pilli tunnetus äärmiselt 
oluline.

Pärnu-Jaagupi muusikakoolile 
kuuluv Estonia kontsertk laver 
jõudis koolimajja tagasi mai algul. 
Nagu iga uue pilliga, siis vajab see 
esialgu sissemängimist. Esimene 
kontsert uuenduskuuri läbinud 
klaveril toimus 17. mail ja klaveril 
musitseeris Johan Randvere.

“Mul on ääretult hea meel, et 
muusikakoolid ja koolid saavad 
järjest juurde renoveeritud pille 
ja paremaid tingimusi. Meenub  
alati, et nii harva kui seda ka juh- 
tub, et kui muusika- ja spordimaailm 
on olnud omavahel kuidagi konf- 
liktis, kuid tegelikult pole see tüli, 

sest meil on sarnased erialad ja  
teeme sarnast tööd treeningu  
mõttes, siis keegi on kunagi öel- 
nud: “M ik s tei l on vaja suuri  
kontserdisaale ja tingimusi, te  
saate rahulikult ju kodus ka har-
jutada.” Rannap või keegi vastas  
sellele: “Nojah, eks tõuka siis oma  
aias kuuli ja mine olümpiale.” Ehk 
paratamatult on neid tingimusi  
vaja, et laps õpiks nii, et vajutab 
klahvi ja tuleb heli, mis hiljem  
suures saaliski mängides kostub,” 
rääkis muusik.

Klaveril kõlasid sel päeval lood, 
mis ühe klaveri erinevaid tahkusi 
esile tõid. Esimesena kõlas pillil 
Beethoveni “Kuupaistesonaadi” I 
osa, millele järgnes Pärt Uusbergi 
“Paradiis”. 

Loomulikult on Randverel alati  
iga loo juurde rääkida ka mõni tore  
lugu ning see tekitab väga sooja 
tunde tema kontsertidel.

Kohalik kogukond ühendas Pärnu-Jaagupi 
kontsertklaveri renoveerimiseks jõud

” Pärnu-Jaagupi klaveri renoveerimist  
toetasid: Halinga OÜ, Akkerlac OÜ, Welmet OÜ, 
Brushwood OÜ, Hellar ja Pojad OÜ, Heiling OÜ,   

AS Linnamäe Lihatööstus, Baltic Pack Est AS,  
Matti & Puit OÜ, Boardic Eesti OÜ,  

GoEst Baltic OÜ, Halinga Restoran OÜ,  
Leho Tamvere, Roland Retpap, Marina Simm,  

Olev Ebrok ja Ülle Vapper. 

Suur tänu kõigile toetajatele!

Põhja-Pärnumaa vald

Ülemisel pildil: Johan Randvere renoveeritud tiibklaveril esimest kontserti andmas Pärnu-Jaagupis  
Kahel alumisel pildil: Vallavanem Aivar Mäe tänusõnad rahastuse eestvedajale Raul Peetsonile ja 

tervitussõnad kõigile kohalolijatele. Piltide autor: Eva Soosaar 
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” Aitäh, Anne Alus, 
hea koostöö eest.  
Suur tänu ka Tiia 
Kallastu, et olid meile 
projekti elluviimisel 
igakülgselt abiks.

Tiiu Karotam

AILE JAANSALU
Pärnu-Jaagupi põhikooli 
haridustehnoloog

22.mail toimus Pärnu-Jaagupi 
Põhikooli GLOBE Ukraina-
Eesti retk Soomaale. 

Retke eesmärk oli meie kooli 
Ukraina õpilastele tutvustada Eesti 
loodust, keelt ja GLOBE tegemisi. 
Retkel külastasime Ingatsi matka-
rada, Koprarada, lõunatasime Kõrtsi- 
Tõramaa lõkkekohas ja vaatasime 
Soomaa rahvuspargi külastuskes-
kuses filmi ning tutvusime sealse 
näitusega. 

Retkel osa lesid meie kool is  
õppivad ukraina õpilased, paar 
lapsevanemat ja kooli loodushuvi- 
lised õpilased. Loodus-ja matka- 
ringi õpilaste juhendamisel, tehti  
pilvevaatlusi kasutades GLOBE 
Observer rakendust. 

Retk toimus MTÜ GLOBE Eesti 
toetusel, retkejuht: Aile Jaansalu, 
tõlke ja toimetustega olid abiks:  
Selma Ustav ja Lilian Suprum. 

Pärnu-Jaagupi põhikooli GLOBE Ukraina-Eesti retk

GLOBE Ukraina-Eesti retkel osalejad. Pildi autor: Selma Ustav

TIIU KAROTAM
Pärnu-Jaagupi noorsootöötaja

Aasta algul sai  
Põhja-Pärnumaa vald 
rahastuse Ukraina noorte 
lõimumiseks Eesti noortega. 
Pärnu-Jaagupi piirkonnas elab 
6 Ukraina kooliealist noort. 
Projekt nägi ette, et sama 
palju tuleks kaasata ka  
Eesti noori. 

Koostöös Põrnu-Jaagupi põhi-
kooli huvjuhi Anne Alusega pida- 
sime plaani ja otsustasime korral- 
dada noortele kolm kohtumist. 

Esimeseks võtsime plaani välja-
sõidu Kuutsemäele. Kui eelnevalt  
puudus kogemus suuskadega mäest  
alla sõita, siis võis algus olla pisut  
keer u l i ne . . .  K u id noored on  
kiired õppijad ning kui nad ikka  
hoo sisse said, siis oli neid raske  
mäelt ära saada. 

Suurepärane oli, et meie inst-
ruktorid rääkisid vene keelt ning 
tänu sellele said ka Ukraina noored 
nende õpetustest osa. Kuutsemäel 
käis meil kaasas ka õpetajad Selma  
ja Anneli. Anneli on ise aastaid  
sõitnud mäesuuskadega ja tänu  

sellele oskas õpilasi ka peale tundi 
instruktoritega edasi õpetada. 

Tei ne ü h istegev us ol i  mei l  
kokkamine koolimaja kokandus- 
klassis. Õpetaja Liliani abil valmi- 
sid noortel vareenikud, nii soola-
sed kui ka magusad. Lisaks tehti fri-
kadelli suppi ja magustoiduks veel  
kama astelpaju marjadega. 

Kolmanda ühistegevuse jaoks 
sõitsime kõik koos l i inibussiga  
Pärnu. Läksime OkOk vabaaja- 
keskusesse Bowlingut mängima. 
Väga lõbus tegevus! 

Suur rõõm oli tõdeda, et kõik  
projektis osalenud Ukraina ja Eesti 
noored olid samuti väga usinad ja 
avatud osalema. Kihvt on kõrvalt 
vaadata, kuidas nad ei oska keelt, 
aga sa ma s osk avad omava hel  
suhelda ning saavad üksteisest aru. 

” Aitäh kõigile,  
kes osalesid!

Aile Jaansalu

Ettevõtmiseid Pärnu-Jaagupi noortekeskuses

Noortekal on ka tore uudis – meie 
WC remont on valmis! Suur tänu 
Põhja-Pärnumaa Vallavalitsusele, et 
panustasite meie noorte heaolusse. 
Noored on väga tänulikud. 

Lisaks täitus mul maikuu algu- 
sega üks aasta noorsootöötajana.  
On olnud üliäge aasta! Ma olen  
südamest tänulik nii noortele, laste- 
vanematele kui ka teistele, kellega  
on mul olnud rõõm koostööd teha. 
Aasta tagasi sukeldusin pea ees  
täiesti tundmatusse ning tead- 
mata, mis täpselt see noorsootöö 
on. Sellel teekonnal on noored ise 
mind väga palju õpetanud ja suu-
nanud, kuidas saaksime koos pare- 
mini toimetada. Noored on väga 
avatud suhtlejad, kui neid kuulata  
ja nende arvamust kuulda võtta. 

Mai keskel toimus skatepargis 

tõuksitrenn. Seekord olid noored 
jaotatud kolme gruppi ning oli  
näha, et see toimis väga hästi. Taas-
kord oli trennis osalemas umbes 
paarkümmend noort. 

Rõõm on näha, et noored on 
kiivreid kandma ja ka järjest enam 
põlvekaitsmeid kasutama hakanud. 

Juunis toimub Deenoga veel  
üks trenn. 

Loovringiga oleme me nüüdseks 
oma tomatitaimed ümber istuta- 
nud ehk pikeerinud. Väga ilusad  
taimed on noortel kasvatatud.  
Lisaks tegime loovringis veel foto-
jahti Pärnu-Jaagupi terviserajal 
ja meisterdasime koos burgereid.  
Meil on jäänud veel kaks viimast 
loovringi ja siis oleme selleks koo-
liaastaks lõpetanud. 

Sügisel taas uue hooga!
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” Suured tänud 
publikule ja esinejatele! 
Ootame teid taas  
Pärnu-Jaagupi 
rahvamajja.

Triin Karotam

MAIT LEHTSALU
VABA LAVA ellukutsuja 

Päikeseküllane kevad ja tärkav 
loodus toovad ikka inimese 
hinge rõõmu ja lootust.

Loodan, et läbi hooaja tegid  
sedasama ka Pärnu-Jaagupi rahva- 
majas edukalt lõpetanud VA BA  
LAVA üritused. Alatihti on esineja- 
tel see kartus, et lähed kohale aga  
kuulajaid saalis napib. Meie õhtu- 
sed kontserdid pole kunagi toimu- 
nud tühjale saalile, alati on publikut  
jagunud, vahel lausa nii, et tuleb toole 
juurde tuua.

VABA LAVA sai ellu kutsutud 
vaid ühel eesmärgil. Anda nii koha-
likele kui ka ükskõik millisest paigast  
kohale tulnud hobimuusikutele, 
lauljatele ja pillimeestele, võimalus 
end proovile panna ning rahva ees  
esineda. See võima lus sunnib  
kriitiliselt hindama oma oskusi ja 
kindlamalt püüdma täiuslikkuse 
poole. Nii areneb vast meie küla- 
pil l imeeste mänguoskus ja kul-
tuur, mis viimasel ajal näitab pigem  
taandarengut ... Seda eriti just 
mängijate arvu suhtes. Siinkohal  
kutsungi üles ka kohaliku muu- 
sikakooli õpetajaid ja õpilasi  
jä rg m isel hooaja l vaba lava  
ü r it usega roh kem koostööd  
tegema. See annab lastele esine- 
mise võimaluse ja kindlasti lisab 
artistile vajaliku kogemuse ja mitte 

minna närvi.
Läbi viie aasta on meie esine- 

mistel alati kaasa löönud Vana- 
Pärnu Seltsi K armoškasemud.  
Loodan väga , et koos musitseeri- 
mine jätkub ka järgmisel hooajal.

Väga suure panuse on VABA 
LAVA tegevusse andnu Jakob  
Kaunissaare. Tema pühendumus 
on lausa nii suur, et tema eest- 
vedamisel sündis ka uus ansambel:   
Jakobi bänd. Selles mängivad: Jakob 
Kaunissaare (klaver), Ain Kärner 
(trummid), Tiit Merisoo (nupp- 
akordion), Jüri Nurmik (akor-
dion), Jüri Mühelberg (klarnet), 
Mait Lehtsalu (nuppakordion). 
Kaunissaare leiab alati bändile  
õiged noodid ja kuulab, et kõik  
pillid ilusasti kokku kõlaksid.

Tõepoolest on esinejaid tervele 
hooajale jagunud piisavalt. Tulijaid 
on olnud Lääne-, Harju-, Rapla-, 
Viljandi- ja loomulikult rohkesti 
ka Pärnumaalt. Üheks üllatajaks  
Pärnumaalt oli saksofoni kvar-
tett SAXLIK, kes oma meisterliku  
mängu ja heade seadetega suutis  
publikult tugevad aplausid kaasa 
saada. Tänud teile! Kindlasti ei  
saa tänamata jätta ka klassivenda, 
Jaan K irssi, Uduverest. Tema  
ikka oskab õhtuid huvitavaks ja  
sisutihedaks rääkida või mängida. 

Meie uus hooaeg algab oktoobri-
kuu teisel teisipäeval, 10. kuupäe-
val, ikka kell 18.00. 

Pärnu-Jaagupi rahvamaja VABA LAVA
Toredat suve kõigile pillimeestele 

ja uute kohtumisteni.

TRIIN KAROTAM
Pärnu-Jaagupi  
rahvamaja administraator

Iga kuu teisel teisipäeval toimuv  
VABA LAVA on teisiti kui eelmine. 

Kunagi ei tea milliseks õhtu kuju- 
neb, kui palju on esinejaid või  
publikut. Sel hooajal on olnud palju 
uusi üllatajaid nii valla siseselt kui  
ka väljastpoolt. 

Publik sai nautida nii tantsu, laulu, 
luulet kui ka pillimängu. Tore on 
näha, et ka nooremad on leidnud tee 
sellele üritusele.

ANNE VAHER
luulehuviline

6. mail, just sel ajal, kui kõik 
teised istusid televiisori ette 
kuninga kroonimist vaatama, 
kogunes väike seltskond 
luulehuvilisi prouasid Vändra 
raamatukogu hubasesse saali 
vastilmunud Helgi Parvelo  
luulekogu esitlusele. 

Värsiraamatu ,,Elurõõm mängib 
hingekeeltel“ autor Helgi Parvelo 
on 43 aastat Vändra Gümnaasiumis 
ajalugu õpetanud ja veedab praegu 
aktiivset pensionäripõlve Tartus. 
Nagu tema luuleridadestki lugeda,  
on Tartu Helgi Parvelo ülikooli-
päevde linn, tema laste ja arvukate  
lastelaste kodulinn. Veel viivad 
südamlikud salmid lugeja koos  
autoriga Saaremaale suvitama ja  

esitlusel osalejad said ka teada,  
millised luuletused on lapsepõlve-
maadelt inspiratsiooni saanud. 

Teos kõnnib mööda aastaringi. 
Esimene osa algab septembris, sest 
see on ju põlise pedagoogi jaoks  
ikka kõige algus.

• September on algus,
• hool ja teadmistevalgus,
• silmailu ja värviküllus
• nagu vaimustav maal …

Selle osa lõpetab august ,,…lõi-
kuskuu, ruske ja puuviljamaitsene“.

Teine aastaring on alapealkir-
jaga ,,Minu haikud“. Siinsed pildid  
algavad külmal talvel ning jõuavad 
läbi kevade ja suve hilissügisesse.

Kui raamatu kaks esimest osa 
jutustavad looduse mitmekesisest 
ilust, siis viimne mõtiskleb ajaloo ja 
inimese üle.

Helgi Parvelo: ,,Elurõõm mängib hingekeeltel“
• Maailma ilu
• ja valu tunnetame
• südame kaudu …
• Igas salmis on autor kohal.
• Olen toasoojas, mõtlik ja vagur,
• saatjaks suvemälestus…

(,,Oktoober“)

I l lustratsioonidena on Helgi  
Parvelo kasutanud loodusfotosid – 
enda pildistatud hetked koduaiast, 
aastaaegade värvirohkus, päikese-
tõusud ja loojangud.

Kuna esit luse külal ised ol id 
enamasti autori endised kolleegid,  
õpilased või lihtsalt Vändra aastate 
tuttavad, siis ei tahtnud kohvilaua- 
jutud kuidagi lõppeda. 

Helgi luges tänulikele kuulaja- 
tele veel ilmumata värsse ja publik 
jääb ootama järgmist raamatut. Helgi Parvelo oma luulekogu esitlemas, Vändras. Toimetuse pildid
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INDREK SAAR
tervisliku elustiili edendaja

Tänapäeva kiire elutempo, 
liigne siseruumides viibimine  
ja üha halvenevad toitumis- 
harjumused on toonud  
kaasa uued väljakutsed  
meie tervisele. Meie 
esivanemad olid palju aktiiv- 
semad, kui meie ning nende  
toidulaual ei olnud nii palju 
töödeldud toitu, kui meie  
seda tänapäeval oleme 
harjunud tarbima.  
Liigsel passiivsusel ja mitte 
just kõige tervislikumatel 
toiduvalikutel võivad olla aga 
laiaulatuslikud tagajärjed  
meie üldisele heaolule.  
Selles artiklis toon ma välja 
neli peamist toitainet,  
millest inimestel võib  
sageli puudus olla.

1. Proteiin
Proteiin on inimorganismi jaoks 

ülioluline, mängides keskset rolli 
lihaste, naha ja luude moodusta- 
mises ning hormoonide ja ensüü- 
mide tootmises. Selleks, et tagada  

piisav päevane proteiini kogus  
võiksid täiskasvanud tarbida iga toi-
dukorraga 20-40 grammi proteiini.  
Tervislikeks proteiini allikateks on 
näiteks: mereannid, kala, munad, 
liha, pähklid, seemned, juust ja  
kodujuust.

Pikaajaline proteiini puudus 
võib põhjustada mitmeid tervise-
probleeme, sealhulgas lihaste nõr-
kust ja atroofiat, nahaprobleeme, 
immuunsüsteemi nõrgenemist ja 
aeglasemat haavade paranemist. 
Eriti kriitiline on piisav proteiini 
tarbimine vanemas eas, kuna pro-
tei inipuudus võib suurendada  
luude hõrenemise ja osteoporoosi 
r isk i n ing mõjutada im muun- 
süsteemi tervist. Seega, et tagada 
meie keha nõuetekohane toimi- 
mine ja tervis, on oluline jälgida, 
et meie toit sisaldaks piisavalt pro- 
tei ini. Kui sa toidust vajal ikus  
koguses proteiini kätte ei saa, siis 
soov itan l isaks tarbida mõnda  
proteiinipulbrit.

2. D-vitamiin
D-vitamiin on keha jaoks häda-

vajalik, toetades luude ja ham- 
maste tervist ning samuti immuun- 

süsteemi funktsioneerimist. Soovi-
tuslik päevane tarbimine on 10-20 
μg (ehk 400–800 IU), kuid kellel  
on testide järgi juba D-vitamiini  
puudus, siis sellest kogusest enam  
ei piisa. Mitmed terviseeksperdid 
soovitavad sellisel juhul tarbida  
100-250 μg (4000-10000 IU) ja  
seda senikaua, kuni D-vitamiini tase 
organismis on taastunud. 

Kuna D-vitamiin on üks vähe- 
seid vitamiine, mida keha suudab  
ise päikesevalguse mõjul toota, on 
D-vitamiini puudus sageli seotud 
liigses siseruumides viibimisega  
ning Eestis oleva päikesevalguse 
vähesusega, eriti talvekuudel. Lisaks 
päikesevalgusele on D-vitamiini  
a l l ikaks ka mõned toiduained.  
Näiteks: rasvane kala nagu lõhe, 
makrell ja tuunikala. Samuti leidub 
seda munakollastes ja mõndades 
seentes. 

3. Oomega-3 rasvhapped
Oomega-3 rasvhapped on olu- 

lised südame tervise, aju funktsioo-
nide ja põletikuliste protsesside 
kontrollimiseks kehas. Soovitatav 
päevane tarbimine on 250–500 mg,  
Paljud inimesed ei pruugi seda  

4 toitainet, millest sul suure 
tõenäosusega puudus võib olla ...

kogust oma toidust kätte saada, 
kuna liiga vähe tarbitakse selliseid 
oomega-3 allikad nagu lõhe, makrell 
ja sardiinid. Lisaks kalale leidub 
oomega-3 rasvhappeid ka lina- ja 
kanepiseemnetes, chia-seemnetes,  
k reek a pä h k l ites n i ng teat ud  
tüüpi vetikates.

Tasakaal oomega-3 ja oomega-6 
rasvhapete vahel on tervise seisu- 
kohalt ülioluline. Mõlemad rasv- 
happed on loomulikult vajalikud,  
aga kuna meie toidulaud sisaldab 
rohkelt töödeldud toite, siis saame 
me toidust ka üleliia oomega-6  
rasvhappeid, see aga omakorda  
põhjustab organismis erinevaid  
põletikke ning rasvhapete tasa-
kaal saab häiritud. Ideaalis peaks 
oomega-3 ja -6 suhe olema 1:1 kuni 
1:4. Kuid paljude inimeste toidus 
on see suhe kordades kõrgem, nii 
mõnelgi lausa 1:25. Kui sa tead, et 
sa ei saa toiduga piisavalt oomega-3 
rasvhappeid, siis soovitan kind-
lasti l isaks tarbida kvaliteetset  
oomega-3 toidulisandit ja seda  
aastaringselt.

4. Magneesium
Magneesium on oluline mine- 

raal, millel on keskne roll enam 
kui 300 ensüümireaktsioonis meie 
kehas, aidates reguleerida lihaste ja 
närvide funktsiooni, veresuhkrut ja 
vererõhku. Täiskasvanute soovita- 
tav päevane tarbimine varieerub  
310-420 mg , sõltuvalt soost ja  
vanusest.

Magneesiumi rikkad toiduai-
ned hõlmavad pähkleid, seemneid,  
rohelisi lehtköögivilju ja mõnin- 
gaid liike kalu ja mereande. Kuid 
ebatervislik toitumine või teatud 
terviseseisundid võivad põhjus-
tada magneesiumi puudust. Mõned  
magneesiumi puuduse tunnused 
võivad olla näiteks: lihaskrambid ja 
-tõmblused, väsimus, nõrkus ning 
osteoporoos.

Magneesium mängib olulist rolli 
ka kaltsiumi imendumisel, eriti kui 
see on kombineeritud D-vitamiiniga, 
aidates hoida luid tugevate ja tervena. 
Lisaks on magneesium tuntud oma 
lõõgastava toime poolest, mis aitab 
kaasa paremale une kvaliteedile. Tar-
bides magneesiumi sisaldavat toitu 
või toidulisandit umbes 30 minu-
tit enne magamaminekut, võib see 
aidata kiiremini uinuda ja tagada 
rahuliku ja kvaliteetse une.

Terviserubriik TTT

MARIO MÄGISALU
maadlustreener 

• 22 . apr i l l võist les Helar y 
Mägisalu täiskasvanute EM’il ning 
saavutas 16. koha. Samal ajas võistles 
Andreas Välja Tšehhis, kus saavutas 
4. koha.
Vaheajal osales Andreas ka laagris 
Gruusias ning laagri lõputurniiril 
saavutas 1. koha.

• 22. aprill - Märjamaal - maadel-
des tugevaks turniir.
1. koht Adrian Välja, 1. koht Andero 
Välja, 1. koht Salem Abo Aly, 2. koht 
Steven Pajumäe.

• 13. mail toimus Rapla Sadolini 

SH järjekordne Kehtna Liud.
Tulemused: 

L eon Hu nt  (-2 0 k g) 2 . koht ,  
Adrian Välja (-20 kg) 5. koht,  Lukas 
Toom (-30 kg) 1. koht, Andero  
Välja (-30 kg)  2. koht, Raiten  
Tiismaa (-33 kg) 2. koht, Jasper  
Jürimäe (-33 kg) 3. koht, Steven  
Pajumäe (-43 kg) 3. koht, Oskar  
Perner (-48 kg) 3. koht, Mikkel  
Pajumäe (-48 kg) 3. koht, Steven  
Kaplur (-64 kg) 2. koht.

Vändra maadlusklubi korraldas  
1. mail avatud maadlussaalis müra-
mishommiku kõige pisematele. 
Emad/isad said tulla oma kuni  
2-aastastega maadlussaali kaheks 
tunniks mürama. 

Maadlusuudiseid

Pildil 1. mail toimunud maadlusklubi poolt korraldatud müramishommik, Vändras

OLGA KALJUSTE
Tootsi põhikooli õpetaja 

5. mail 2023 toimusid 
Pärnumaa koolinoorte 
kergejõustiku meistri- 
võistlused U18, U16 ja U14 
vanuseklassidele.

Tootsi Lasteaed-Põhikooli õpi- 
lane Renar Jõemets saavutas U16 
poiste vanuseklassis kuulitõukes  
3. koha tulemusega 9,58 m. 

Urmet Saar saavutas  U18 poiste 
vanuseklassis kaugushüppes 3.  
koha tulemusega 4,50 m.

Katre Klemmer saavutas U14  
tüdrukute vanuseklassis 400 m jook-
sus 4. koha ajaga 1.12,80.

Tootsi kool tõi maakondlikult võistluselt häid tulemusi

Pildil Renar Jõemets, kuulutõuge, 3. koht Pildil Urmet Saar, kaugushüpe, 3. koht
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Pärnu-Jaagupis toimus 59. Jüriööjooks
ANNE-MAI TAMMELEHT
korraldaja ja Pärnu-Jaagupi  
spordikeskuse juhataja

Traditsioonilist Pärnu-Jaagupi 
Jüriööjooksu on korraldatud 
juba 1964. a alates. Aastatega 
on võistluse formaati natuke 
muudetud, kuid alevi  
tänavatel teatejooks on  
jäänud ikka samaks. 

Ilus ilm meelitas 21. aprilli õhtul 
staadionile suured ja väikeseid  
jooksusõbrad nii koduvallast kui  
ka naabervaldadest.Eelkooliealiste  
lastejooksudel osales 55 tublit  
välejalga (31 tüdrukut ja 24 poissi).  
Joosti kahes vanusegrupis: kuni  
5-aastased ja 6-7-aastased. Pendel-
teatejooksus võtsid omavahel mõõtu 
I-IV klasside võistkonnad. 

1.-2. klasside arvestus:
• I koht 2. A klass, koosseisus: 
Deisi K rapiv i n, M ia M a r i 

M irme, K ariina Stoimenova, 
L orent i i ne Sa lu maa, Ha n na 
Belova, Pärbel Pirsi, Simona Rasva 
ja Aureelia Lille.

• II koht 1. klass, võistkonnas: 
Marckus Puust, Annaliis Matt,  

M a r i Pistoja, Sa muel O v i i r,  
Mia-Marii Künnapas, Raimond 
R audsepp, Tau r i V i i r maa ja  
Maria Minaieva.

• III koht 2.B klass:
Romet Bašmanov, Marten Alu, 

Kert Kalmet, Marharyta Hunari, 
Andres Juurik, Henriete Fried-
richson, Kreete Rein ja Annabel 

Kaldmäe.

3.-4. klasside arvestus:
• I koht 4.B klass, võistkonnas:
Kendra Kappak, Sandra Ara-

bella Sahaarov, Helerin Sai, Grete 
Raidmaa, Robin Kappak, Oskar 
Mets, Hugo Krapivin ja Roland 
Rannamees.

• II koht 3. klass vk nr 1:
Carl K ruuse, A rtur Väljar,  

A r thur Toomenurm. Mar ten  
R ahu, Magnus Ov iir, Sander 
Blande, Mardo Kaldmäe ja Denis 
Visnapuu.

• III koht 4.A klass koosseisus:
Rya n K äsper, K au r L ääts,  

Mattias Mölder, Kristar Palmiste, 
Adeele Ku k k, Li l ia n-Liset te 
Kumel, Emili Urb ja Merili Urb.

• 4. koht 3. klass vk nr 2:
Adeele A nnusvere, Ireelia 

Algo, Lisandra Lille, Mia-Helena 
Luhaäär, Lenna Rahkema, Andra 
Pea ja Henrico Pirjo.

2,5 km pikkusel teatejooksul  
alevi tänavatel osales 12 võistkonda.

Tulemused 5.-6. klasside arves-
tuses:

• I koht  6. klass, võsitlesid:
Emili Jõgi, Oliver K iigske,  

Henriette Visk, Egert Elmend, 
Heily Jakson, Hendrik Visk ja 
Karl-Mihkel Krapivin.

• II koht 5. klass:
Siret Saarkoppel, Ketlyn Elvala, 

Lenna Liisa Leas, Laura Jürjen, 
Kristofer Vajakas, Robin Kruuse, 
ja Keiron Kodasma)

Tulemused 7.-9. klasside arves- 
tuses:

• I koht 7. klass võistkonnaga:
Karl Adrian Vainu, Tristan 

Djatšok, Aliise Kivikas, Marta 
Meisalu, Mari Talvistu, Mirko  
Aija ja Jüri Jürisaar.

• II koht 8. klass, võistlesid:
Armo Aun, Aliisa Laan, Antero 

Annusvere, Merit Kivikas, Rebecca 
Laidna, Andri Kingisepp ja Ranno 
Jõerand.

• III koht 9. klass kooseisus: 
Karl Jaanis, Hendrik Veeris, 

Kelli Ilves, Liisa-Marinelli Viik, 
Angeelika Urban, Karl-Markus 
Põld ja Sandra Sark.

Esikolmik teistest osalenud võist-
kondadest:

• Teatejooksu üldvõitjaks ja 
rändkarika omanikuks sai sel kor-
ral võistkond Spordiklubi MMAces 
Pärnust koosseisus Janno Rem-
mel, Risto Kaljund, Triinu Ojaste, 
Maris Tarto, Kiara Kappak, Andre 
Nael ja Kristor Laius.

• II koht Jalgpalliklubi Pärnu-Jaa-
gupi (Johanna Aarna, Hevar Aas, 
Linda Õismann, Raul Toome, 
Ethel Rozentov, Peeter Laur ja 
Jürgen Tõnisson).

• III koht Pärnu-Jaagupi Tule- 
tõrjeselts (Rein Kontus, Tennet 
Raun, Margo Kaldmäe, Maret 
Kaldmäe, Karmen Säinas, Anete 
Siman ja Gregory Fenko).

Kohtumiseni juubeli jooksul!

” Suur tänu Pärnu-Jaagupi Muusikakooli 
rivitrummaritele, showtantsu truppidele „Rosett“ 
ja „Espreranza“ ning üllatusesinejale Eno Lintsile 

suurepärase ürituse avamise programmi eest!

Sügav kummardus kõikidele osalejatele, 
pealtvaatajatele, korraldustiimile, 

rajakohtunikele, toetajatele ja OÜ Koogikojale! 

Pärnu-Jaagupi Spordikeskus

Pärnu-Jaagupi täisautomaatne 
iseteeninduslik tenniseväljak 
on huvilistele avatud! 

Pärnu-Jaag upi tennisevä lja-
kul on kasutusel MyGames̀ i bro- 
neer i m i ssü steem . Kõi k auto - 
maatika- ja valveseadmed saavad 
tööks vajaliku energia väljaku vära-
vale paigaldatud päikesepaneelilt.

Mänguaegu saad nüüd muga-
valt leida, broneerida ning aja eest  
t a s u d a  M y G a me s i  k o d u l e he  
mygames.io/et või MyGames`i 
nutirakenduse abil. Broneeringu 

Tule tennist mängima!

Tenniseväljak on avatud E-P 8.00- 22.00 
Palume kinni pidada väljaku kodukorrast! 

Väljaku kasutamise tasu on 5 eurot/h  
(kuni 4 mängijat).

Lisainfo tel 5300 5663, 
Anne-Mai Tammeleht, spordikeskuse juhataja 

Tähelepanu!!!!

kinnitamise järel saab värava avada 
broneerijale saadetud unikaalse 
koodiga või otse oma nutitele- 
fonist. Kood kehtib ainult väljakule 
siseneja broneeritud ajal.

Kui MyGames’ i rakendus on  
juba olemas ning kasutajakonto  
loodud, pole vaja teha muud kui:

• leida väljakute hulgast Pärnu- 
Jaagupi tenniseväljak,

• valida endale sobiv aeg,
•  kinnitada broneering,
• õigel ajal kohale tulla.

Head tennisemängu hooaega!

ANNE-MAI TAMMELEHT
korraldaja ja Pärnu-Jaagupi  
spordikeskuse juhataja

Paikusel toimunud Pärnumaa 
meistrivõistlustel saalihokis 
saavutas Põhja-Pärnumaa valla 
võistkond tubli 2.koha.

Võistkonda kuulusid: 
Evelyn Gold, Madis Kivi, Marek 
K a ld mäe, K aa rel Pi k k mets,  

Andrus Saar, Veljo Vilbas, Kuuno 
Pärnoja, Robert Peetson, Raido 
Looring, Marek Matt, Hardi Arus, 
Kristo Kaaring, Jakob Kivi ja võis-
konna kapten Teet Tagapere.

Väravavahi tubl i tööd tegid  
Maiker Reimann ja Jörma Varik.

Osa võttis 5 Pärnumaa võist- 
konda, 1. koha sai SHK Pärnu Bullet.

Saalihoki treeningud on Pärnu- 

Jaagupi spordikeskuses kohalikele 
harrastajatele toimunud mitmed  
aastad. Sel hooajal ühinesid tree- 
ninggrupiga veel Kergu mehed.

Trennis käiakse ka veel Järva- 
kandis, kuna seal on olemas väl- 
jaku ported. Huvi saalihoki vastu  
on tõusuteel  ja väga loodame, et  
lähitulevikus  avaneb võimalus ka  
spordikeskusesse  ported soetada.

Valla saalihoki võistkond oli 
Pärnumaa MV-l võidukas
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” Aitäh kõigile 
osalejatele ja suur tänu 
ka kõikidele töötubade 

vedajatele! 

Pärnjõe kooli 4H liikmed

SANDRA RAND, 
LISANDRA SOOTNA JA
TANEL HAAS
Pärnjõe Kooli 4H klubi liikmed

12.mail, toimus Pärnjõel meie 
kooli 4H klubi eestvedamisel 
üritus “Tantsi mu tantsu”.

Juba kell 17.00 hakkasid osa- 
võtvate koolide klubid kogunema 
hubasesse Pärnjõe koolimajja. Siin 
kaeti tervislike näksidega lauad,  
tutvuti koolimajaga. Meie korral- 
datud üritusest võtsid osa Tootsi, 
Kergu ja Pärnjõe kooli 4H klubid. 

Kell 18.00 andsid ürituse õhtu- 
juhid Tanel ja Sture sõna tervi- 
tuseks Pärnjõe Kooli direktorile  
Valdur Ojalale. Seejärel saime nau-

4H tantsupäev Pärnjõe koolis
tida üksteise esinemiskavasid. Kõik 
koos tegime ka ringmänge. 

Kell 19.00 alustasid tegevust 
erinevad töötoad. Toimus legodest 
kõrgeima torni ehitamise võist-
lus, Kahoot, emadepäeva kaartide  
meisterdamine ja pillituba. Terve 
õhtu oli avatud ka fotonurk. 

Töötubade tegevuse lõppedes 
saime kõik diskotada. Enne ürituse 
lõppu toimus ka autasustamine.  
Uute toredate kohtumisteni!

Lasteraamatupäev
HELIS SOOTNA
Pärnjõe kooli 3.klassi õpilane

Meie koolil on saanud 
traditsiooniks tähistada 2. 
aprillil lasteraamatupäeva. 
Sellel aastal õppisime ja 
tutvustasime kogu koolile 
Wimbergi elu ja tegevust. 

Ühel päeval vaatasime Wimbergi 
sõnadele loodud filmi „Prügihunt  
ja superjänes: 7. Prügiauto ja jäät- 
mejaam“. See oli lustlik keskkon-
nasõbralik nukuseriaal kahe pea- 
kangelase Superjänese ja Prügi- 
hundiga.

Teisel päeval vaatasime Wimbergi  
tõlgitud “Tweeni-põngerjate looma- 
lugusid“. Seal tutvustati taluõue 
ja saime teada, kuidas lehmi lüps- 
takse. Meil oli vahva koos mängida 
ja sõbrad olla Bella, Milo, Fizzi ja 
Jackiga. 

Kolmandal päeval vaatasime  
filmi „Buratino tegutseb jälle 3“  
pa r i ma id pa la sid ,  k us koht u-
sime Buratino, Malvina, Perrot ja  
A rtemoniga. Eesti keele tunnis  
lugesime ja jutustasime k lassi-
kaaslastele Wimbergi raamatutest  
„Salasõna“ ja  „Suur pidusöök “  
toredaid ja õpet l ik ke lug usid.  
“Salasõna“ oli väga põnev, aga ka  
raamatus „Suur pidusöök “ olid  
huvitavad jutud.

K õi k k l a s s id  pa n id k ok k u  
Wimbergi k ir jutatud luuletusi  
lahtilõigatud värssidest. See vajas 
mõtlemist ja salmide sisusse süve- 
nemist. Kõige täpsemalt panid  
luuletuse kokku 7. klassi õpilased. 

Põnevuse ja suure huviga kohtu-
sime 3. mail Wimbergiga. Tervita-
sime kirjanikku „Buratino ja tema 
sõprade lauluga“.

Kirjanik Wimberg rääkis, kui-
das ta kirjanikuks sai, kuidas endale  
kirjaniku nime sai, näitas ja luges 
meile enda kirjutatud raamatuid.  
Saime temalt ka autogrammi paluda. 

” Mulle meeldis see 
päev väga. Ma tahaks 

veel kirjanikkudega 
kohtuda. Ma tahan, et 
iga päev oleks selline! 

Helis Sootna
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Lõkke juures peab alati valmis olema  
esmased tulekustutuvahendid nagu  
ämber veega või tulekustuti. Lisaks 
ei tohi lõket kunagi jätta järeleval-
veta ning enne lõkkekohast lahkumist  
tuleb veenduda, et see on täielikult 
kustunud. 

• 11. mail kell 15.11 kutsuti 
päästjad Põhja-Pärnumaa valda 
Vändra alevisse Pilve tänavale, 
kus sotsiaaltöötaja ei pääsenud oma 
kliendi juurde, kes ei vastanud ka  
telefonile. 

Päästjad märkasid rõduaknast  
sisse vaadates köög ipõranda l  
lebavat inimest. Päästjad lõh- 
kusid kor ter isse pääsemisek s 
välisukse, misjärel aidati kanna- 
tanu kiirabiautosse. 

Päästjad käivad sageli väljakut- 
setel, kus vanemad üksi elavad inime- 
sed on kodus kukkudes viga saanud  
ning ei suuda enam ise püsti saada 
ega liikuda. Halvemal juhul ootab 
kannatanu abi tunde, enne kui keegi 
naabritest või möödujatest appihüü-
deid kuuleb või mõni lähedane hädas-
olijast teada saab. 

Eakate ja liikumisraskustega  
inimeste kodud on kasulik tõsiste 
tagajärgedega kukkumiste enneta- 
miseks kohandada. 

Viivitamatu abi saamiseks:
• Lepi lähedase või naabriga 

kokku igapäevased regulaarsed 
suhtlusviisid. Nii saavad lähe- 
dased veenduda, et sinuga on  
kõik korras.

• Hoia pidevalt häirenuppu või 
telefoni enda juures (küljes).

• Vajadusel varusta kodu häiret 
saatva liikumisanduriga. 

• 17. mail kell 14.09 sai häire- 
keskus teate, et Põhja-Pärnumaa  
vallas Vändra alevis Jaama tn 
on kolmekordse paneelmaja kori- 
doris suits ja tunda on kärsahaisu. 

Päästjad avastasid elektrikapist  
sulanud kaitsekorgi, mille vaheta- 
miseks ja vea likvideerimiseks kut- 
suti kohale elektrik. 

• 22. mail kell 9.35 kustuti  
päästjad Põhja-Pärnumaa valda  
Kaelase külla, kus inimene oli 
pliidi alla tule teinud ja nüüd ajas  
see suitsu sisse. 

Kohale sõitnud päästjad tule-
kahju ei tuvastanud. Päästjad tuu-
lutasid eluruumid ning nõustasid 
elanikku. 

• 24. mail kell 12.53 sai häirekes-
kus teate, et Pärnu linnas Arukase  
tänaval tuleb kaupluse kompres-
soriruumist suitsu ja inimesi eva- 
kueeritakse. Päästjad alustasid  
kohapeal suitsusukeldumist ning  
leidsid kompressoriruumist lekkiva 
õhuvooliku, kust valgus põrandale 
vedelal kujul CO2. 

Tulekahju ei olnud, tegemist  
oli auruga. Päästjad ventileerisid  
ruumid ning kontroll isid oma  
mõõteriistadega CO2 taset õhus.  
Näit normis, lubat i in imesed  
tagasi ruumidesse ning päästjad  
võisid lahkuda. Seadme paigalda- 
jad jäid sündmuskohale edasi  
toimetama. 

Päästesündmusele reageerisid  
Häädemeeste, Pärnu ja Pärnu- 
Jaagupi päästemeeskonnad.

ANDRA VÄÄRTMAA
Päästeameti  
kommunikatsioonijuht

• 1. mail kell 18.16 sõitsid  
päästjad Põhja-Pärnumaa valda 
Tagassaare külla, kus põles kulu. 
Päästjad kustutasid umbes poole-
hektarilise põlengu kululuudade ja 
veega. Tulekahju võis alguse saada 
elektriliinist.

• 4. mail kell 9.00 teatati häire- 
keskusele, et Põhja-Pärnumaa val-
las Allikõnnu külas põleb vana 
mahajäetud laut. Päästjate saabudes 
oli tuli hoone ühes otsas, mis lokali- 
seeriti paarikümne minutiga. See-
järel kontrolliti üle lauda pöönin-
guosa ning avati konstruktsioone. 
Päästesündmus lõpetati kell 10.39.

Sündmuskohal põles mahajäetud 
hoone laudpõrand ja laudisega kae- 
tud sein umbes 100 m2 ulatuses.  
Hoones puudus elekter. Tegemist 
võis olla süütamisega, sest hoone 
aknad-uksed olid lahti ning iga-
üks pääses sisse. Kustutustöödega  
tegelesid Järvakandi, Vändra kut- 
selised ja Lokuta vabatahtlikud 
päästjad (vt pilte). 

• 8. mail kell 12.10 sai häire- 
keskus teate, et Põhja-Pärnumaa  
vallas Viluvere külas põleb elu- 
maja korsten. Sündmuskohale saa-
bunud päästjad tuvastasid tahma-
põlengu korstnas, kuid lahtist tuld 
ei olnud. 

Päästjad kontrol l isid korst-
najala termokaameraga üle ning 
eemaldasid korstnast suitsu, mis-
järel päästesündmus lõpetati . 
Hoones puudusid nii suitsu- kui  
ka vinguandur. 

Päästeamet tuletab meelde, et  
kütteperiood on lõppemas ja seega  
on nüüd kõige parem aeg kutsuda 
korstnapühkija, kes puhastab ning 
vaatab üle kodu küttekolded ja korst-
nad. Kortermajade ja ridaelamute 
küttesüsteeme peab kord aastas 
puhastama kutseline korstnapühkija. 
Eramajades võib korstent ka ise püh- 
kida, kuid vähemalt kord viie aasta 
jooksul peab süsteemid üle vaatama 
kutseline korstnapühkija. 

Suitsuandur on kohustuslik  
kõigis majapidamistes ning alates  
2022. aasta jaanuarist on kodu- 
des, kus on tahkeküttel töötav ahi, 
pliit, kamin või katel, kohustuslik ka 
vingugaasiandur.

Kell 13.55 kutsuti päästjad  
Põhja-Pärnumaale Libatse külla, 
kus süttinud oli kulu ja oksapraht. 
Päästjad kustutasid umbes 50 m2 

põlengu veega. 

• 10. mail kell 16.45 sõitsid  
päästjad Tori valda Tammiste  
külla, kus põles metsaalune. Päästjad  
leidsid umbes 20 m2 põlenguala, 
kus oli eelnevalt tehtud lõket. Kui 
tulekahju oli lokaliseeritud, otsiti 
turbapinnasest veele tulekoldeid 
ning kontrolliti drooni abil ega  
tuli kaugemale polnud levinud.

Päästjad kustutasid tulekahju 
kella 18.38ks. Kustutustöödega tege- 
lesid Pärnu ja Pärnu-Jaagupi pääst-
jad ning kasutati ka UTVd.  

Päästjad tuletavad meelde, et lõkke 
tegemisel tuleb tagada, et see on pii-
savalt kaugel hoonetest ja metsast. 

Päästesündmused

Politsei operatiivsündmused
ALAR ABEL
Pärnu politseijaoskonna 
piirkonnapolitseinik

• 23. aprillil sõitis alla 16-aas-
tane juht elektritõukerattaga ilma  
kiivrita. Politsei tegi suulise hoiatuse.

• 24. aprillil anti politseile teada, 
et rikutakse liiklusmärgi „veoauto 
sõidu keeld“ nõudeid. Politsei tuvas-
tas, et rikkumine toimus ja koostas 
kiirmenetluse otsuse märgi nõuete 
rikkujale.

• 26. aprillil teatati politseile,  
et Vändra bussijaamas magab  
alkoholijoobes mees. Politsei toime-
tas mehe koju.

• 27. aprillil tekkis kahel mehel 
ühise alkoholitarbimise käigus  
konf likt mida kutsuti lahendama 
politsei. Politsei toimetas mõlemad 
mehed kainenema.

• 5. mail toimetas politsei Vändra 

bussijaama eest koju alkoholijoo-
bes mehe kes ei olnud võimeline  
iseseisvalt liikuma.

• 6. mail toimetas politsei Vändra 
bussijaamast koju alkoholijoobes 
mehe kes ei olnud võimeline ise- 
seisvalt liikuma.

• 7. mail tabas patrull traktori-
juhi kes oli alkoholijoobes ja kellelt 
oli mootorsõiduki juhtimise õigus 
lisakaristusena eelnevalt ära võetud. 
Alustati kriminaalmenetlust.

• 8. mail sai politsei teate, et 
alkoholijoobes mees lõi elukaaslast 
kahel korral käega näo piirkonda 
ja ühel korral põlvega tuharapiir-
konda. Mees võeti vahi alla ja alustati  
kriminaalmenetlust.

• 10. mail tabas patrull Põhja- 
Pärnumaa vallast kaks mootor- 
sõidukijuhti kes oli tarbinud alkoholi. 
Alustati väärteomenetlust.

Samal päeval sõitis ka üks moo-
torrattur oma sõiduvea tõttu kraavi 
ja viidi haiglasse tervisekontrolli.

• 14. mail tabas patrull alkoholi-
joobes mootorsõidukijuhi. Alustati 
kriminaalmenetlust.

• 15.  mail sõitis autojuht kur-
vis teelt välja. Autojuht oli kaine ja  
viidi haiglasse tervisekontrolli.

• Metsloomadele sõideti otsa  
viiel korral.

• Politsei on hakanud rohkem 
tabama alkoholijoobes mootor- 
sõidukijuhte. Alkoholi tarbinud 
mootorsõidukijuhid on suureks 
ohuks iseendale ja kaasliikle- 
jatele. Kui märkate alkoholi tarbi- 
nud isikut mootorsõiduki rooli  
istumas või kahtlase sõidustiiliga 
mootorsõiduk it andke sellest  
kindlasti teada lühinumbril 112. 

4. mail Allikõnnu külas toimunud vana lauda põlengu tagajärjed. Päästeameti pildid.
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SUVINE
VASTUVÕTT

 

KUTSEKESKHARIDUS:
-Tisler 

-Ehitusviimistlus
-IT-süsteemide

nooremspetsialist
-Bürooassistent

-Turismiteenindaja
-Kokk

KESKHARIDUSE
BAASIL:

-Raamatupidaja
-Tegevusjuhendaja

-Lapsehoidja
-Loodusgiid

ÜLDHARIDUS:
-Põhikool 

(8.-9. klass)

-Gümnaasium
 (10.-12. klass)

maist 2023
alates 

1.

HEV ÕPPIJALE:
 -Abikokk

-Kutsevaliku õpe

KUTSEÕPE 
TÄISKASVANUD ÕPPIJALE:

 

-Pagar
-Kokk

-Plaatija
-Maaler

-Ehitusplekksepp
-IT-süsteemide nooremspetsialist

-Pehme mööbli valmistaja
-Mööblirestauraator

-Tekstiilikäsitöö
-Hooldustöötaja

-Puhastusteenindaja
-Bürooassistent

-Tisler

LISAINFO:
hkhk.edu.ee/vastuvott

 

telefon: 666 1751

Hea kool, hea kutse!
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Algamas on K AH festi-
val. KAH on Pärnu-Jaagupi 
Kihelkond, mis koosneb 
Kaima, Are ja Halinga piir-
kondadest. 

Festival i avasime juba  
27.  m a i l  Pä r nu-Ja ag upi  
rahvamaja sisehoovis nais-
tantsurühma Jakobi Piigad 
40 ja naiskoori Jakobi 15 
juubelikontserdiga. Kont-
serdile järgnes simman, kus 
esines Ly Kättmann. Kõik 
see on rahvale tasuta. 

Edasi tu leb sündmusi  
riburadapidi. Nimetan siin  
ära mõned. Juuni esimeses 
pooles Rändtirtsude suvela-
vastus „Pulmad Abruka 
moodi“. 13. mail Are Huvi-
keskuses K AH mälumäng. 

16. juunil Pärnu-Jaagupi 
jaanituli , sel korral taas  
lauluväljakul. 16.-18. juunil 
on võimalus soovijatel osa-
leda autoorienteerumisel. 
Vahva ettevõtmine mõõda 
Pärnu-Jaagupi kihelkonna 
piire. Tegevusteks on kokku 
pa ndud 50 pu n k t i ,  m i s  
otsida, lahendada ja mõista-
tada. 18. juunil on Kaisma 
suurjärve ääres spordipäev. 
Pane kokku võistkond oma 
perekonnast või sõpr us- 
konnast, klassikaaslastest, 
kollektiivist jne ning tule 
kindlasti osalema. 24. juunil 
toimub Kaismal Külapäev. 
Sel päeval on plaanis palju 
erinevaid tegevusi, sh Võsa-
teatri esietendus „Vedel-
vorst“. Etendust „Vedelvorst“ 

saab näha veel ka juulis. 

Tegevusi jagub ka augusti 
kuusseeega. Seega ole hea , 
jälgi reklaami ja kindlasti 
osa le kõiges, kus vähegi 
saad. Nagu näha, siis ena- 
mus sü nd museid toome  
teieni täiesti tasuta! 

Ürituste kohta leiad täp-
semat infot Põhja-Pärnumaa 
valla kodulehelt:

www.pparnumaa.ee 

Lisaks nii Pärnu-Jaagupi  
kui ka Kaisma rahvamajade 
FB lehtedelt ja Pärnu-Jaagupi  
rahvamaja kodulehelt. 

H e l i s t a d a  v õ i b  n i i  
Gerdale (tel 5885 5662), 
Imbile (tel 5308 7473) kui 
ka Viljale (tel 510 5498). 
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PÄRNU-JAAGUPI
JAANISIMMAN

Ansambel
"QVALDA"

Lauluväljakul

16.juunil
algusega

20.00
Lastele
mängud

Lisainfo tel.
5885 5662
Gerda 
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Seoses puhkustega on raamatukogud SULETUD:

• Tootsi raamatukogu 19.06–04.07 ja 7.–28.08.23 
 • Vihtra raamatukogu 16.06–23. 07.23 
• Võidula raamatukogu 12.–26.06 ja 17.07–06.08.23 
 • Kaisma ja Pärnjõe raamatukogud  
    26.06–14.07 ja 07. –23.08.23 
• Vahenurme raamatukogu  
   12.–20.06 ja 17. 07–11. 08.23 
 • Libatse raamatukogu  
    21.05–11.06 ja 17.07 -14.08.23 
• Suurejõe raamatukogu 26.06–23.07.23

Tähelepanu!!!!

Metsakeskus.ee

Ostame kasvavat metsa, põllumaad 
ja metsakinnistuid. 

Kinnistud võivad olla tehtud raietega 
või asetseda piiranguvööndis.

info@metsakeskus.ee
Tel: 56 111 900

PÄRNU-JAAGUPI
JAANIKUU LAAT

4. juunil kl 9-16

Tule ostma ja kauplema!

Info tel 517 3664 või
laadakorraldus@gmail.com
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Jumalateenistused pühapäeviti kell 11

4. juuni      kell 12.30    PLMF kontsert  
                 akordioniduo:  
                 Henri Zibo,Mikk Langeproon

28. mai      kell 11.00     kalmistupüha  
                 jumalateenistus armulauaga

Õpetaja Ants Kivilo tel 5396 0574

Vändra Martini kirikus

25. juuni    kell 11.00       koguduse nimepäeva  
                    jumalateenistus 
                    kell 13.30       surnuaiapüha

Vändra õigeusu kirikus

  4. juuni   kell 14.00     Kolmainupüha  
                 jumalateenistus armulauaga

 11. juuni   kell 14.00     Jumalateenistus armulauaga

18. juuni   kell 14.00     Jumalateenistus armulauaga

24. juuni   kell 12.00     kalmistupüha 
                  jumalateenistus  
                  Pärnu-Jaagupi kalmistul

25. juuni   kell 14.00    Jumalateenistus armulauaga

Koguduse kantselei avatud K,N kell 10-16 
Hingehoidja vastuvõtt eelregistreerimisega  
R kell 10-16 (tel 5645 4310) 

Koguduse a/a SEB EE38 1010 9020 1402 0009  
Koos hoiame kiriku avatuna! 

Pärnu-Jakobi kirikus

1. juuli    kell 11.00    surnuaiapüha Kergu kalmistul 
               Teenistust viib läbi  
               Pärnu-Jaagupi koguduse  

               õpetaja Kristiina Jõgi

Kergu kirikus

16. juuni kell 19.00 ESIETENDUS!  
 Vändra Kultuurimaja teatristuudio esitleb: 
 Kiti Põld „Mis nüüd mina“ 
Osades Mari-Liis Jaanson, Veljo Rand,  
Sirje Raaga, Sirvi Laos, Piret Sults ja Rein Kontus. 
Lavastaja: Margit Kadak. 

Etendus võtab sinu elust 2 tundi ja 15 minutit ja 
rahakotist 5 eurot.

22. juuni kell 20.00 
 Vändra jaanituli 2023   
 Esinevad Vändra Kultuurimaja  
rahvatantsurühmad, Hanna Miina Kivisäk ja  
Brett Hiiob.  
 Tantsuks mängib Elise Karu bänd.   
 Saab ratsutada poni või hobusega ja  
sõita hobuvankriga.  
 Mängud lastele ja võistlused  
täiskasvanutele.  
 Kohapeal toitlustaja. 

5. juuli kell 19.00  
 Vändra pargis Komöödiateteatri  
etendus „Doktor, appi!“  
 Osades Vladas Radvilacius,  
Hendrik Normann, Lisabet Loigu ja Kaili Närep.

Täpsem info leitav kultuurimaja kodulehelt.  
www.vandrakultuurimaja.ee

2., 4. ja 6. augustil toimuvad Vändras  
mõnusad kontserdid-sündmused! 
Selleks, et neist mitte ilma jääda  
(muude suvesekelduste vahel), siis märgi  
need juba kuupäevad kalendrisse ja ole kohal!

SÜNDMUSED Vändra kultuurimajas

4. juuni kell 14.00     kontsert  
 „MUBA abituriendid lennu eel”.  
 Esinevad MUBA I lennu  
 gümnaasumilõpetajad.  
Kavas klassikaline, aga ka uus muusika  
 nii eesti kui ka maailma autoreilt,  
 solistidelt kui ka kammeransamblitelt.

18. juuni  kell 18.00      Suure-Jaani Muusika- 
 festival tuleb külla. Suveklassika.  
 Esineb klaverikvintett: Kaija Lukas (viiul),  
 Mari-Liis Uibo (viiul),  
 Johanna Vahermägi (vioola),  
 Andreas Lend (tšello), Sten Lassmann (klaver). 
Kavas C. Francki looming. 10. detsembril 2022  
 tähistas maailm helilooja ja organisti Cesar  
 Francki 200. sünniaastapäeva.  
Väljapaistva helilooja kõige nimekamaks teoseks 
on kõigile tuntud laul „Panis Angelicus”.

Piletid müügil Fienta.com ja  
tund aega enne algust kohapeal.

Lisainfo: www.vandrakultuurimaja.ee

LÜDIGI SAAL

Ostan nõukogudeaegseid nõusid, karpides lusikad, 
keraamikat, prosse, kujukesi jms. Tel 5356 0761, Liina

Ostan vene kellasid (ei pea olema töökorras), foto- 
tehnikat, heliplaate, raamatuid ja muud vanavara.  
Tel 5872 5458

OSTAN

Kaseokstes leinasahin
tasane kui tuuleke,
südames nüüd vaikne valu
ema suikund unele.

 
Südamlik  

kaastunne Leale  
kalli ema  

kaotuse puhul.

Vändra lasteaiapere.

ILMAR SUVISTE 
24.07.1932-26.04.2023

TÕNIS UULIMAA 
24.11.1941-01.05.2023

MART MADISSON 
05.01.1949-26.04.2023

TOOMAS SANG 
24.11.1951-27.04.2023

ELLA JAANISOO 
27.06.1932-17.05.2023

VIIVI-VILVE TAMMIK 
11.12.1937-13.05.2023

MAIA-SIRJE KLEINE 
09.05.1939-01.05.2023

IIVI KONRAD 
15.11.1939-18.04.2023

MILVI UUDELT 
31.01.1942-25.04.2023

AITA SOOSALU 
07.02.1943-06.05.2023

LUULE SALUMAA 
10.08.1954-26.04.2023

Teatame 
sügava kurbusega, 

et lahkunud on meie 
kallis elukaaslane, isa, 

vanaisa ja vend

TOOMAS SANG
24.11.1951 – 27.04.2023

Leinavad omaksed

Vaikus kõnnib ümber maja,
kodupaik Sind leinab väga.
Tuul Sind hüüab, otsib taga,
kui suudaks tagasi veel viia 
aja…

Täname 
südamest 

Tootsi Hooldekodu 
juhatajat Pille Jaasi ja kogu personali 

meie ema Vilmi Aarde pikaaegse 
hooldamise eest!

Tänulikud omaksed
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Hind 0,50 €

Põhja-Pärnumaa valla väljaanne.  
Reklaame, teateid ja kaastöid ootame iga kuu  
20. kuupäevaks e-postile ajaleht@pparnumaa.ee

Vajadusel on toimetusel õigus kaastöid lühendada ja 
sõnastust redigeerida.
Kujundus-küljendus: Arma Koidu, valla lehe toimetaja 
Trükk: Hansaprint OÜ, www.hansaprint.ee 

KATUSETÖÖD
ÜLDEHITUS
VIHMAVEESÜSTEEMID
PLEKITÖÖD
MAALRITÖÖD
LAMMUTUSTÖÖD

+372 514 2211
aroehitus.ee

Tähelepanu!
Juunikuu leht ilmub vahetult enne pühi ning  
palume kõik kaastööd saata hiljemalt 15. juuniks!
Juulis toimetus puhkab ning valla lehte ei ilmu.

!!!

MAIKUU SÜNNIPÄEVAD:

EVALD LIIVA                                         17.05          94 
ELINA VAHT   31.05       92
LINDA LILLEVÄLI     1.05       91
AIME PALTS  29.05       91
MAI-EDIT MARDISTE   .5.05       90
ELVI KIVIMÄE  16.05       90
ÜLO PAASMA  12.05       85
MAI KULDKEPP  16.05       85
FLORA GORBENKO  28.05       85
MAIE IVASK  30.05       85
HELMA LIPPMAA     5.05       85
ARMAS EINARI MÄKI  10.05        80 
AGU TEKKU   11.05       80
HELLE-MAIE ENNUSAAR  13.05       80
SIIRI TEEARU  27.05       80
VIRVE AHMAN     1.05       75
TIIU TAURAM  16.05       75
ELLE TOMSON  18.05       75
HELI TASANE  18.05       75
EBE TOODO  20.05       75
KOIDULA KÄHÄR  26.05       75
AGU HEINPÕLD    27.05       75
MAI OJANURM      1.05       70 
ÜLO AUD    4.05      70
HEINO LIIN    4.05      70
AILI METSOJA    5.05       70
JUHAN TOMSON   12.05         70
IVO METSJÄRV  19.05        70
EVE KOHV  28.05         70
KIIRA GANSLITŠEK  31.05        70

Õnne ja tervist, 
sünnipäevalapsed!

Aleviteater Rändtirtsud esitavad

"Pulmad Abruka moodi"
Autor Jüri Tuulik

 

6., 7., 14. ja 15. juunil 
Uduvere Villavabrikus 

algusega kell 19.00 Etendus on 
kahes vaatuses

Pileti hind 10 eurot
Avatud on kohvik

Lisainfo tel. 5885 5662 Gerda
Arveldame sularahas 

Kommunaari kingades
pilet käibamaksu

võrra soodsam

"Tuleks välja
selgitada, kas
pruut on äge
sünnitaja?"

Sündis maailma väikene ime, 
sai endale päris nime,
oma päikese, tähe ja tee,
paikse paiga kahe südame sees...

Kerli Jürissaar ja Rauno 
Rosin perre sündis  
23. aprillil tütar  
Carmen Rosin

Karin Vahenurm ja 
Colin Meijer perre 
sündis 24. aprillil tütar  
Cassandra Meijer

Pille-Riin ja Kaspar 
Velleste perre sündis  
25. aprillil tütar  
Elli Velleste

Meriliis Mändmets ja 
Raido Jepišov perre  
sündis 27. aprillil poeg 
Marten Jepišov

Anett Mölder ja Egert 
Ebruk perre sündis  
1. mail poeg Uku Ebruk

Ave ja Kristian 
Randmäe perre sündis 
10. mail  
tütar Derese Randmäe

Lisette Laak ja Sander 
Mangusson perre  
sündis 11. mail tütar  
Deelia Mangusson


